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Астанада�ы 
лтты� музейде саяси �у�ын-с�ргін ��р бандарын толы� а�тау 
ж� ніндегі мемлекеттік ко мис сияны� және айма�ты� б� лімшелерді� 
ж�мысын �оры  тындыла�ан жиын �тті. Мемле   кеттік ке�есші Ерлан $аринні� 
т� ра�алы�ымен �ткен жиын�а елімізді� та рихшы �алымдары мен зерт-
теушілері �атысты.
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«AMANAT» партиясыны� жемісті ж�зеге асып 
жат�ан жобаларыны� бірі – �о�амды� �абылдаулар 
ала�ы. Халы�пен к�збе-к�з кездесіп, м��-м��-
таж, �сыныс-тілегін �з ауызынан есту – мем-
лекетті� әлеуметтік бейнесін аны� т�сініп, �о-
�амды� тынысын ай�ын сезінуге бірден-бір тап-
тыр мас тәсіл. 

$аза�станда біры��ай уа�ыт бел деуі енгізілуі 
м�мкін. Билік ті� б�л бас тамасы ж�зеге асса және 
)кі мет ті� тиісті �аулысы �абылданса, онда ол келесі 
жыл     �ы тарихта �алар о�и�а лар ды� біріне айналма�. 
Бірден 15 ��ірді� ж�ртшылы�ына 2024 жыл�ы 29 а�-
паннан 1 нау рыз�а �ара�ан т�ні, са�ат 00:00-де са �ат 
тілін 1 са�ат�а кері жыл жыту�а тура ке леді. 

БАЯНДЫ БАСТАМАЛАР ЖЫЛЫ

 Мемлекет басшысы осы жылы 
 шетел сапарына 33, ал елімізді� 
 ��ірлерін аралау�а 17 к�нін арнады. 
 $асым-Жомарт Кемел�лы шетелге 
 және елімізді� ��ірлеріне сапарлары 
 кезінде 152 921 ша�ырым жол ж�ріп, 
 243 са�ат 46 минутын �ша�та және 
 тік�ша�та �ткізді. Б�л Жер шарын 
 шамамен 4 рет айналып шы��анмен те�. 

қана қоймай, жергілікті тұрғындармен, 
кәсіпкерлермен, зиялы қауым �кілдерімен 
жүздесті.

�зіңізге мәлім, Екібастұз, Рудный, 
Риддер, Ақтау қалаларында коммуналдық 
желілер істен шығып, тұрғындар қиын 
жағдайға тап болды. Осы жағдайлардың 
бәрін Президент жіті бақылауына алып, 
Үкіметке шұғыл тапсырма берді. Тамыз 
айында Екібастұз жылу электр орта лы-
ғында жүргізіліп жатқан ж�ндеу жұмыста-
рымен арнайы барып танысты. Жалпы, 
т�тенше жағдайлар кезінде Мемлекет 
басшысы жұмыс кестесін бұзып, оқиға 
орнына шұғыл аттанып кетеді. Мәселен, 
Абай облысында болған �ртке байланысты 
Қасым-Жомарт Кемелұлы Вьетнамға 
ресми сапарын кейінге шегерді. Қарағанды 
облысындағы к�мір шахтасында болған 
апат кезінде де оқиға орнында жедел штаб 
отырысын �ткізді. Жақындарынан айы-
рылған отбасылармен кездесіп, олардың 
мұң-мұқтажын тыңдады. Азаматтарға 
қажетті к�мек к�рсетуге пәрмен берді.

Мемлекет басшысының аймақтарға 
жұмыс сапары нәтижесінде облыстардағы 
қордаланған мәселелерге талдау жасалады, 
кейін соның негізінде �ңірдің әлеуметтік-
экономикалық дамуына ықпал ететін 
тиісті шешімдер қабылданады.

– Халықтың тұрмыс сапасын арттыру 
мәселесін Мемлекет басшысы ұдайы 
назарында ұстайды деп айтып қалдыңыз. 
Осы бағытта қандай шаралар атқарылды? 
Нақты нәтиже бар ма?

– Биылғы Президент Жолдауы «7ді-
летті Қазақстанның экономикалық бағ-
дары» деп аталуы кездейсоқ емес. Бұл аса 
маңызды құжатта орта мерзімдегі эко но-
микалық саясатымыз айқындалды, соның 
ішінде халықтың тұрмыс сапасын 
жақсартуға баса мән берілді. Қасым-
Жомарт Кемелұлының тапсырмасымен 
«Халықтың табысын арттырудың 2029 
жылға дейінгі бағдарламасы» бекітілді. 
Осы бағдарламаның бір бағыты – бюд-
жеттен қамтамасыз етілетін ұйым қызмет-
керлері нің еңбекақысын жүйелі түрде 
�сіру. Мә селен, мемлекеттік білім беру 
ұйымда рында жұмыс істейтін педагог-
тердің ең бекақысы 2020 жылғы 1 қаң-
тардан бастап жыл сайын 25 пайызға �сіп 
келеді. Осылай ша, биыл педагогтердің 
лауазымдық жала қысы 100 пайыз к�бейді. 
Мектепке дейінгі білім беру мекемелері 
педагогтерінің де лауа зымдық жалақысы 
2023 жылғы 1 қыр күйектен бас тап 30 
пайызға �сті. Жоғары оқу орын да ры ның 
профессор-оқытушылар құрамы ның 
жалақысы 2023 жылы 26 пайызға артты. 
Студенттердің стипендиясы 2023 жылғы 
1 қыркүйектен бастап 20 па йызға, ма-
гистранттар мен докторанттардың сти-
пендиясы 15 пайызға к�бейді.

Медицина қызметкерлерінің жала-
қысы да жыл сайын жоғарылап келеді. 
Атап айтқанда, дәрігерлердің еңбекақысы 
30 пайызға, орта медициналық қызмет-
кер лердің жалақысы 20 пайызға �сті. 
Сонымен қатар 2025 жылға дейін мәдениет 
және мұ ра ғат ұйымдары қызметкерлерінің 
жала қысын арттыру жоспарланып отыр. 
Жал пы, бұл – �те ауқымды бағдарлама. 
Ауыл хал қына 2,5% жеңілдікпен несие 
алып, кә сіп ашуға мүмкіндік беретін 
«Ауыл ама на ты» бағдарламасы, сондай-ақ 
экономи ка ның нақты секторларында 
жұмыс орын дарын к�бейту, мемлекеттің 
әлеуметтік қол дау шаралары осы кешенді 
құжат ая сын да жү зеге асырылады.

(Жалғасы 3-бетте)

Биыл еліміз �шін �згерістерге 
толы жыл болды. Мемлекет бас-
шысыны� бас тама сымен саяси-
экономикалы� рефор ма лар ж�зеге 
асырылып жатыр. Оны� ал �аш�ы 
нәтижелері де жо� емес. Осы орай-
да, 2023 жыл тарих беттерінде 
�андай о�и�алармен есте �алады? 
Президент �ан дай ма�ызды ше-
шімдер �абылдады, нендей ты� 
бас тамалар к�терді? Осы және 
бас�а да сауалдар т��і регін де Кaz-
inform-�а $Р Президентіні� ке�ес-
шісі – Баспас�з хатшысы Берік Уәли 
с�хбат берді.

 
– Берік Уәлиұлы, биыл Президент ха-

лыққа арнаған Жолдауында &ділетті Қа-
зақстанның экономикалық бағдарын ай-
қындап берді. Жалпы, Мемлекет басшысы 
қандай мәселелерге баса назар аударды?

– Ең алдымен, баршаңызды келе жат-
қан Жаңа жыл мерекесімен құттықтай мын! 
Осы мереке қарсаңында жылды қо ры-
тындылап, бізбен сұхбаттассақ де ген 
ойыңызды құптаймын. Шын мә нінде, 
7ділетті Қазақстанды құру жо лында 
маңызды саяси-экономикалық реформа-
лар жүзеге асырылып жатыр. Осы орайда 
биыл Мемлекет басшысы қо ғамда Заң мен 
Тәртіп үстемдігін ор на туға, әділдікке 
негізделген жаңа эко номикалық үлгіге к�-
шуге, халықтың тұр мыс сапасын жақ-
сартуға, бәсекеге қабілетті ел болуға, 
сапалы ұлт қалып тастыруға бағытталған 

к�птеген бастама к�терді. Мысалы, Қасым-
Жомарт Кемелұлы биылғы Жол дауында 
жаңа экономикалық саясаттың негізгі 
бағыт-бағдарын айқындап, Үкімет пен 
жер гілікті атқарушы билікке ел экономика-
сының жыл сайынғы тұрақты �сімін 6-7 
пайызға жеткізу, 2029 жылға қарай ұлт тық 
экономика к�лемін екі есе ұлғайту, еліміздің 
байлығы мен табысын халқы мыз дың ара-
сында әділ б�лу мін деттерін жүктеді. 
Еліміздің 5-6 жыл дағы даму траекториясын 
айқындайтын бұл Жолдау міндеттерінің 
сәтті орындалуына тек билік қана емес, 
жалпы халық та, іскерлік орта да мүдделі 
болуға тиіс. Осы себепті таяуда ғана Прези-
дент отандық бизнес �кілдерін жинап, 
олардың ұсыныс-пікірлерін тыңдады. 
Еліміздің макроэ кономикалық саясаты, 
оның ішінде жаңадан әзірленіп жатқан 
Салық кодексі, экономиканың шикізаттық 
емес сектор ларын дамыту ж�нінде маз-
мұнды да сындарлы пікір алмасу болды.

– Осы міндеттерді орындау үшін, 
алдымен, нормативтік-құқықтық актілер 
қабылдануға тиіс екені белгілі. Биыл 
Президент қандай маңызды заңдарға, 
Жарлықтарға қол қойды?

– Қасым-Жомарт Кемелұлының тап-
сырмасымен бірқатар маңызды заңдар 
әзірленіп, күшіне енді. Мемлекет бас-
шысы биыл жалпы 98 заңға, 344 Жар-
лыққа, 91 �кімге қол қойды. Бір қызық 
фактімен б�лісе кетейін. Президент 
жылдың алғашқы күні де жұмысқа шығып, 
«Агломерацияларды дамыту туралы» заңға 

қол қойған екен. Астана, Алматы, Шым-
кент, Ақт�бе сияқты халқының саны 500 
мыңнан асатын ша һар лардың айналасын-
дағы елді мекен дерді дамыту үшін бұл 
заңның мән-маңызы зор.

Бұдан б�лек, «Ұлттық қор – балалар-
ға» бастамасын іске асыратын тиісті 
заңға қол қойды. Келесі жылдан бастап 
Ұлттық қордың жыл сайынғы инвести-
ция лық кірісінің 50 пайызы еліміз дің 
кә мелетке толмаған азаматта рының бә-
ріне теңдей б�лінетін болды. Прези дент-
тің тікелей бастамасымен әзірленіп, 
кү шіне енген нор мативтік-құ қықтық 
ак ті лердің бірі – «Заңсыз ием денілген 
ак тив терді мемлекет ке қайтару туралы» 
заң. Мұның бәрі еліміздің бай лығын 
халық арасында әділ б�луге негізделген 
маңыз ды қадамдар деп айтуға болады. 
Себебі қайтарылған актив тердің есебінен 
ел �ңірлерінде әлеуметтік, инфра құ-
рылым дық нысандар салынып жатыр, 
яғни қаржы халықтың мұқтаж дығына 
жұм сала ды. Сонымен қа тар құқық қор-
ғау саласын, соның ішінде прокуратура 
мен сот жүйесін күшейтуге, Конститу-
ция лық сот органын құруға бағытталған 
бір қатар заң қа былданды.

Бұдан б�лек, Президенттің Жарлы-
ғымен жаңадан Су ресурстары және 
ирригация министрлігі, �неркәсіп және 
құрылыс министрлігі, К�лік министрлігі, 
Мәдениет және ақпарат министрлігі, 
Туризм және спорт министрлігі сияқты 
жаңа ведомстволар құрылғаны мәлім. 

Мемлекеттік басқару жүйесін одан әрі 
жетілдіру жолындағы бұл шешімдер нақты 
қажеттіліктен туындағаны с�зсіз. Түптеп 
келгенде, әрбір құжаттың мазмұ нында 
мемлекет мүддесін к�здейтін маңыз ды 
шешімдер, тұтас саланы реттей тін заңна-
малық �згерістер жатыр.

– Биыл Президент бірқатар облысқа 
барды. &лбетте, облыс әкімдері Мемлекет 
басшысына /ңірлердің әлеуметтік-эко-
номикалық даму барысын жақсы жағынан 
к/рсетуге тырысады. &йтсе де, аймақтарда 
қордаланған мәселелер баршылық. Мә-
селен, жылыту маусымы кезінде болған 
апаттар коммуналдық инфрақұрылымның 
әбден тозығы жеткенін к/рсетті. Жалпы, 
Президентке аймақтағы шынайы ахуал 
бүркемесіз жеткізіле ме?

– Дұрыс айтасыз, әрбір әкім �зі 
басқа ратын облыстағы жетістіктерді 
барынша жеткізуге тырысатыны белгілі. 
7йтсе де, Президент еліміздің тыныс-
тіршілігін ұдайы бақылауында ұстап 
отыр. Ел ішін дегі шынайы ахуалмен 
жақсы таныс. Оның үстіне, Президент 
7кімшілігінің құры лымдық б�лімшелері 
күнделікті қажетті ақпаратты жеткізіп 
отырады. Мем лекет басшысының �зі де 
әлеуметтік желілерді, бұқаралық ақпарат 
құралдарын шолып, тиісті тапсырмалар 
береді.

Қасым-Жомарт Кемелұлы биыл елі-
міздің 14 �ңіріне жұмыс сапарымен барды. 
Сапар барысында облыстардағы �н-
дірістік, әлеуметтік нысандарды аралап 
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Отырыс барысында «Қазақстан Республика-
сының кейбір заңнамалық актілеріне жер қойнауын 
пайдалану және экология мәселелері бойынша 
!згерістер мен толықтырулар енгізу туралы» заң 
екінші оқылымда қаралды. Бұл құжат жер қойнауын 
пайдалану және экология салаларындағы заңнама-
ны одан әрі жетілдіруге арналған.

Атап айтқанда, заң практикалық геологиялық 
барлау жұмыстарына жедел к!шуді, сараптама мер-
зімдерін 8-12 айға қысқартуды, әкімшілік шығын-
дарды 2 еседен астам жоюды қоса алғанда, жер 
қой науын пайдалану ж!ніндегі операцияларды 
жүргізу жағдайларын жақсартуға мүмкіндік береді.

Сенаторлар заң нормаларын талқылай келе, 
оны концептуалды түрде мақұлдады және оған 
бірқатар түзету енгізді.

Сенат депутаттары ұсынған !згерістер жер 
қойнауын зерттеу ж!ніндегі уәкілетті органның 
есептерді тексеру рәсімдері бойынша халықаралық 
стандарттарды енгізуіне қатысты болды. Сондай-ақ 
есепте жер қойнауы және жер қойнауын пайдалану 
туралы мәліметтерді жасырғаны үшін жауапкер-
шілікті күшейтуге қатысты !згерістер де қарас-
тырылған.

«+згерістер заңның жекелеген ережелерін же-
тіл діруді к!здейді. Атап айтқанда, заңда жер қой-
науын пайдалану саласындағы инвестициялық 
тар тым дылықты жақсартуға және осы бағыттағы 
саясаттың тұрақтылығын қамтамасыз етуге арнал-
ған нормалар бар. Алдағы уақытта бұл заң елімізде 
жер қойнауын тиімді пайдалануға !з септігін ти-
гізеді деп сенеміз», – деді Мәулен 3шімбаев.

Талқылау нәтижесінде Сенат депутаттары 
аталған заңды Мәжіліске қайтару туралы шешім 
қабылдады.

Сонымен қатар палата отырысы кезінде сена-
тор лар депутаттық сауалдарын жолдады.

Закиржан Кузиев топырақтың күрт тозуына 
қатысты проблеманы к!теріп, алаңдаушылық біл-
дірді. Осыған байланысты сенатор «Топырақты 
қор ғау туралы» заң әзірлеуді және 2035 жылға 
дейінгі ұзақ мерзімді мемлекеттік ғылыми мақ-
саттағы бағдарлама қабылдауды ұсынды.

Жанболат Ж!ргенбаев шаруалардың ауыл 
шаруашылығы кооперативтеріне бірігуі кезінде 
болатын мәселелерге назар аударып, аталған проб-
лемаларды жүйелі түрде шешу үшін бірқатар ұсы-
ныс айтты.

ЭКОЛОГИЯ 
ТУРАЛЫ ЗАҢ ҚАРАЛДЫ

Сенат Спикері Мәулен �шімбаевты# т$ра%алы%ымен палата отырысы $тті. Онда 
сенаторлар жер ,ойнауын пайдалану және экология мәселелері туралы за#ды ,арады және 
депутатты, сауалдарын жолдады.

Солт;стік �аза,стан облысында боранны# 
салдарынан ;зілген электр сымдары жал-
%анып жатыр. Б=л туралы облыс әкімдігі ха-
барлады.

 Энергетика және тұрғын үй-коммуналдық 
шаруашылығы басқармасы басшысының міндетін 
атқарушы Владислав Лукиннің айтуынша, !ңірде 
оқыс оқиғада тиісті әрекет етіп, барлық қызметтің 
жұмысын үйлестіретін арнайы штаб жұмыс істеп 
тұр. «Бірінші кезекте әлеуметтік нысандар – аудан-
дық ауруханалар, мектептер, балалар үйлері, орта-
лық қазандықтар назарға алынды. Олар бірден 
қо сым ша жарық беру к!здеріне қосылды», – деді 
ол.

Айта кетейік, боран кезінде 13 ауданның 181 
елді мекені электр жарығынан ажырап қалған 
болатын. Электр сымдарының үзілуінен, шағын 
стансаларда сымдардың тұйықталуынан 14 590 
абонент жарықсыз қалды.

Қазір үзілген электр желілерін анықтап, қалып-
қа келтірумен «Севказэнерго» АҚ 55 апаттық-
ж!ндеу бригадасы, сонша техника және «К!кшетау-
Энерго» ЖШС 37 бригадасы мен 140 техникасы 
айна лысуда. 3кімдіктің сағат 15.00-де берген 
мәлі меті бойынша, әзірге 92 елді мекендегі 5 079 
або нент жарықсыз отыр.

Бұл қызметті смартфоныңыздағы Egov Mobile 
электронды үкімет қосымшасы арқылы электронды 
түрде пайдалануға болады.

«Білім туралы ақпаратта толық аты-ж!ні, ЖСН, 
туған күні, білім беру ұйымының деректері, жас 
тобы, балабақша үшін топ атауы, мектеп үшін 
сыныбы мен литері және колледж үшін топ коды 
к!рсетіледі. Енді ата-аналарға оқу орнынан қағаз 
түріндегі анықтама алудың қажеті жоқ, жеке куәлік 
секілді Egov Mobile мобильді қосымшасынан 
мәліметтерді ұсынуы жеткілікті», – деп атап !тті 
Оқу-ағарту вице-министрі Айбат Ілиясов.

Барлық ақпарат Egov Mobile қосымшасындағы 
цифрлық құжаттарда «Отбасы» б!лімінде қолже-

тімді. Мұнда балабақшаға баратынын, мектепте, 
колледжде оқитынын растайтын білім туралы мә-
лімет берілген.

Енді оқу орындарынан қағаз түрінде анықтама-
лар алу және талап ету алынып тасталады. Бұдан 
бас қа, баланың білімі туралы цифрлық құжаттар 
ата-аналар үшін к!лікте жүру картасын алуда және 
басқа да қызметтерге жүгінуде қажет болуы мүмкін.

Еске сала кетейік, Оқу-ағарту министрлігі бұ ған 
дейін техникалық және кәсіби білім дипло мдарын 
цифрлық нұсқада беру бойынша жұмыс жүргізген 
болатын.

Бұл құжаттар да Egov Mobile мобильді қосым-
шасында қолжетімді.

БАЛАНЫҢ ҚАЙДА ОҚИТЫНЫН 
EGOV-тан БІЛУГЕ БОЛАДЫ

 О,у-а%арту министрлігі Цифрлы, даму, инновациялар және аэро%арыш $неркәсібі 
министрлігімен, А.Байт=рсын=лы атында%ы «Талдау» білімді зерттеу мен ба%алауды# =лтты, 
орталы%ымен және «Cлтты, а,параттар технологиясы» А�-мен бірлесіп Egov Mobile мобильді 
,осымшасында «Білім туралы мәліметтер» жа#а цифрлы, ,=жатты іске ,осты. 

Бюджет кодексі жобасы ж!нінде баяндама 
жасаған Ұлттық экономика министрі 3лібек 
Қуан тыров бұл құжаттың бірнеше негізгі мәсе-
лені шешуге бағытталғанын айтты. Соның ішінде 
бюджет процестерін жеңілдету, блоктық бюджет 
элементтерін енгізу, бюджетаралық қатынастарды 
жетілдіру және тағы да басқа мәселелер қам-
тылды. Ал Қаржы және бюджет комитетінің 
хат шысы Татьяна Савельева қосымша баяндама-
сында ко декстің жаңа редакциясы Мемлекет 
басшысының Жолдауларында берген тапсыр-
маларын орындау мақсатымен әзірленгенін атап 
!тті. 

– Негізгі бағыттардың қатарында мемлекеттік 
қаржыны, оның ішінде бюджеттен тыс қорларды 
және квазимемлекеттік секторды басқару жүйесі 
арқылы іске асырылатын кеңейтілген бюджетті 
енгізу мәселесі бар. Реформалар бюджетті бас-
қару  дан бастап оларды бағалау және жоспарлау 
кезіндегі  нәтижелерді басқаруға !туді жалғас-
тырады. Жаңа Бюджет кодексінің жоба сында 
халықтың қатысуы да қарастырылғанын айта 
кеткен ж!н, – деді жұмыс тобының жетек шісі.

Сонымен қатар жергілікті бюджеттерді бекіту 
үдерісіне бақылау күшейтіледі. Осы мақсатта 
қазір орталық деңгейде жүргізіліп жатқандай 
тексеру комиссиялары жергілікті бюджеттерді 
қалып тастыру және нақтылау кезінде шығыстар-
дың негізгі бағыттарына алдын ала бағалау 
жүргізу жоспарланып отыр. 3лібек Қуантыровтың 
ай туын ша, ілеспе жобада Бюджет кодексінің 
жаңа редакциясына сәйкестендіру үшін 26 заңға 
түзе тулер енгізіледі.

–   Түзетулердің жеке блогы мемлекеттік-
жеке шелік әріптестік тетіктерін біріздендіруге 
қа тысты. Концессия да мемлекеттік жеке әріп-
тестіктің бір түрі болғандықтан, концессия лық 
жобаларды жос парлау және іске асыру «Мемле-
кеттік-жекешелік әріптестік туралы» заңмен 
реттелетін болады, ал «Концессиялар туралы» 
заңның күші жойылады, – деді Ұлттық экономика 
министрі.

Талқылау қорытындысы бойынша депутаттар 
Бюджет кодексінің жобасын ілеспе түзетулерімен 
бірінші оқылымда мақұлдау туралы шешім 
қабылдады. Құжаттарды одан әрі талқылап, 
екінші оқылымға дайындау жұмыс тобының 
отырыс тарында жалғасады.

 Мәжіліс 2014 жылғы 29 мамырдағы ЕАЭО 
туралы шартқа электрондық нысанда қызметтер 
к!рсету кезінде жанама салықтар алу тәртібін 
айқындау туралы хаттаманы ратификациялады. 
Қаржы және бюджет комитетінің мүшесі Руслан 
Берденов түзетулер негізгі келісімге «электрондық 
ны сан дағы қызметтер» деген термин енгізу, элек-
трондық қызметтерді к!рсететін салық т!леу-
шілерді оңайлатылған салық есебіне қою және 
электрондық қызметтерге қосылған құн салығын 
т!леу б!лігінде ұлттық деңгейден жоғары тетік 
енгізу к!зделгенін атап !тті.

Екі заң екінші оқылымда қабылданды. Аграр-
лық мәселелер комитетінің мүшесі Нұржан 
3шімбетовтің айтуынша, жайылым жерлерді 
пайдалану мәселелері бойынша енгізілген түзе-
ту  лер осы саладағы қолданыстағы заңнаманы 
жетіл діруге бағытталған.

– Түзетулерде жайылымға қажетті ауылшаруа-
шылық жануарларының санын жүктеме норма-
сын 20 пайыздан 50 пайызға дейін ұлғайту арқы-
лы жер пайдаланбау фактілерінің критерийін 
қатайту к!зделген. Жайылым жерлердің 20 млн 
гектарға жуығы қайтарылуға тиіс. Жайылымдарды 
конкурс сыз беру нормасы алынып тасталады. 
Сондай-ақ елді мекеннің айналасындағы ауыл 

тұрғындарының малын жаюға арналған жерлер-
дің мәртебесін нығайту үшін «к!пшілік пайда-
ланатын жайы лымдар» жеке ұғымы енгізілді, – 
деді Н.3шімбетов.

Кәсіпкерлік қызметті жақсартуға бағытталған 
бизнес жүргізу мәселелеріне қатысты заң да 
екінші оқылымда қабылданып, Сенатқа жолдан-
ды. Экономикалық реформа және !ңірлік даму 
комитетінің мүшесі Болатбек Нәжметдинұлы 
құжатты әзірлеу барысында депутаттар !ңдеуші 
кәсіпорындарды отандық шикізатпен қамтама-
сыз ету, әлеуметтік маңызы бар азық-түлік 
тауарларына шекті сауда үстемеақысы м!лше-
рінің сақталуына мемлекеттік бақылауды күшей-
ту, қалаларда атмос фералық ауаны қорғауды 
мем лекеттік реттеудің қосымша құралдарын 
ен гізу, !ңірлерде қалдық тар мен жұмыс істеу 
қызметін реттеу және ұйымдас тыру және т.б. 
!згерістер енгізгенін айтты. Сонымен қатар 
әкім шілік кедергілер мен артық талаптарды қыс-
қарту мақсатымен кәсіпкерлік қызметті жаңадан 
реттеу ұсынылды. 

Мәжіліс «Қазақстан Республикасының кей-
бір заңнамалық актілеріне жер қойнауын пайда-
лану және экология мәселелері бойынша !зге-
рістер мен толықтырулар енгізу туралы» заңға 
Сенат енгізген түзетулермен келісті.

 Бұдан б!лек, Мәжіліс комитеттері жаңа заң 
жобаларын жұмысқа алды: кәсіптік одақтар 
туралы заңға түзетулер; ТМД елдерінің қоғамдық 
денсаулық сақтау саласындағы санитариялық-
эпидемиологиялық сипаттағы т!тенше жағдай-
лар дың алдын алу және оларға ден қою ж!ніндегі 
ынтымақтастығы туралы келісім; ЕАЭО елдерінде 
ғылыми дәрежелер туралы құжаттарды !зара тану 
ж!ніндегі келісім; 1993 жылғы 14 қаңтардағы 
Қазақ стан мен Қытай арасындағы Азаматтық 
және қылмыстық істер бойынша құқықтық к!-
мек к!рсету туралы шартқа !згерістер енгізу 
ту ра лы хаттама.

+з кезегінде Мәжіліс Т!рағасы Ерлан Қоша-
нов депутаттық корпустың !ткен жылдағы жұ-
мысын қорытындылап, бұл кезең Парламенттің 
жаңаруы мен ерекшеленгенін атап !тті.

– К!ктемгі сайлаудың қорытындысы бойын-
ша депутаттар құрамы айтарлықтай жаңарды. 
Мә жіліске алты саяси партия мен бірмандатты 
округ тер ден сайланған депутаттар келді. Бүгінде 
Мә жіліс түрлі к!зқарас пен саяси пікірлер 
тоғысқан алаңға айналды. Бұл Президентіміздің 
саяси бағдарын жүзеге асыру жолындағы айтулы 
қадам болды. Мұның бәрі жұмысымызға тың 
серпін берді, – деді палата Спикері.

 Жалпы сессия басталғалы бері палатаның 
жұмысында барлығы 106 заң жобасы болды. 35 
заң қабылданып, Сенатқа жіберілді. Президент 
26 заңға қол қойды. Осы уақыт ішінде мемлекеттік 
органдарға 233 депутаттық сауал жолданды.

 Ерлан Қошанов депутаттар жаңа 2024 жылды 
сайлаушылармен кездесу үшін !ңірлерге сапар-
мен бастайтынын атап !тті. Т!раға мәжіліс мен-
дер әр !ңірдің ерекшелігін ескере отырып, жер-
гілікті жерде шешімін таппай жатқан халықты 
толған дыратын мәселелерге терең үңілуі керек 
екенін айтты. Президенттің халық тың тұрмысын 
жақсарту ж!ніндегі тапсырма ларының орын-
далуын бақы лауға ерекше назар аудару қажет. 
Сапарлардың қорытындысы бо йынша Мәжіліс 
халық к!терген барлық мәселені Үкімет пен 
әкім діктердің орын дауын бақылауға алады.

 Жалпы отырыс соңында мәжілісмендер 
!зекті әлеуметтік-экономикалық мәселелер бо-
йынша жауап ты мемлекеттік органдарға 17 депу-
таттық сауал жолдады.

БЮДЖЕТ КОДЕКСІ 
БІРІНШІ ОҚЫЛЫМДА 
МАҚҰЛДАНДЫ

Кеше Ерлан �ошановты# т$ра%алы%ымен $ткен Мәжілісті# жалпы отырысында 
депутаттар Бюджет кодексі мен о%ан ілеспе т;зетулерді бірінші о,ылымда ма,=лдады. 
Сондай-а, жайылым жерлерді пайдалану және бизнес ж;ргізу мәселелері туралы 
за#дарды екінші о,ылымда ,абылдады. Жалпы, жылды# со#%ы отырысыны# к;н 
тәртібінде 10 мәселе ,аралды.
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БАСТАМАЛАР ЖЫЛЫ

(Басы 1-бетте)

– Еліміздің әлеуметтік-экономикалық дамуы үшін 
инвестицияның мәні зор. Осы ретте Қазақстан 
экономикасына тартылған инвестицияның к�лемі 
қандай?

– Президент экономикамызға, әсіресе �ңдеу 
�неркәсібі мен шикізаттық емес секторларға 
инвесторлар тартуға ерекше мән береді. Кез келген 
шетел сапарында сол мемлекеттің ірі бизнес �кіл-
дерімен кездесіп, Қазақстанның инвестициялық 
әлеуеті мен артықшылықтарын таныстырады. 
Елімізде инвесторларға барынша жағдай жасалып 
отыр. Таяуда Президент Жарлығымен Инвестиция-
лық штаб құрылды. Енді аталған Штаб шығарған 
шешімдерді орталық және жергілікті мемлекеттік 
органдар, сондай-ақ квазимемлекеттік сектор 
субъектілері орындауға міндетті. Демек, жоғары 
лауа зымды шенеуніктердің жұмыс тиімділігі олар-
дың қанша инвестиция тартқанына, инвестициялық 

– Биыл еліміздің сыртқы саясатына қатысты 
жұмыстар �те белсенді жүргізілді. Жалпы, Прези-
денттің қатысуымен к�пжақты және екіжақты 
қарым-қатынастар аясында 268 іс-шара �тті. Оның 
ішінде Қасым-Жомарт Кемелұлы шетелдерге 19 рет 
сапар жасады. 27 халықаралық форум мен саммитке 
қатысты. Атап айтқанда, шет мемлекеттердің пре-
зиденттерімен – 30, шетел үкіметтері басшыларымен, 
халықаралық ұйымдардың жетекшілерімен, іскер 
топтар �кілдерімен 106 кездесу �ткізілді. Мемлекет 
басшысының сапарлары шеңберінде 18 екіжақты 
құжатқа қол қойылды. Сонымен қатар 27 мемлекеттің 
елшілерінен сенім грамоталарын қабылдады. 
41 елдің басшыларымен телефон арқылы с�йлесті.

Теңгерімді және конструктивті сыртқы саясат 
еліміздің ұстанатын басты бағыты саналады. Осы 
орайда ұлттық мүддені қорғау, аймақтық және ха-
лықаралық қауіпсіздікті сақтау мәселесі басты на-
зарда болды. Биыл Мемлекет басшысы Қазақстан-
ның халықаралық беделін одан әрі арттыру мақ-

жобаларды нәтижелі жүзеге асырғанына қарай ба-
ғаланады. Жалпы, биылғы І жартыжылдықтың 
қорытындысы бойынша, шетелден 13,3 миллиард 
доллар к�лемінде тікелей инвестиция тартылған 
екен. Оның ішінде Нидерланд – 3 миллиард 
дол лар, АҚШ – 1,9 миллиард доллар, Швейцария 
– 1,7 миллиард доллар, Ресей – 1,1 миллиард доллар, 
Қытай – 748,3 миллион доллар, Оңтүстік Корея – 
717 миллион доллар, Бельгия – 585,3 миллион 
доллар, Франция – 458,4 миллион доллар, БАG – 
408,7 миллион доллар, Люксембург – 238, 5 миллион 
доллар инвестиция салған.

– Ал отандық кәсіпкерлерді қолдауға қатысты 
қандай жұмыстар атқарылып жатыр?

– Отандық кәсіпкерлікті дамыту мәселесі 
Президенттің айрықша назарында. Себебі шағын 
және орта бизнес – ел экономикасының негізгі 
тірегі. Қасым-Жомарт Кемелұлы мемлекеттің кәсіп-
керлерге барынша к�мек к�рсетуі қажет екенін 
ұдайы айтып келеді. Кәсіпкерлікті дамыту мақсатын-
да бизнесті қатаң реттеуден оны проактивті ын талан-
дыруға бағытталған жаңа нормативтік-құқықтық 
база қалыптасты. Нәтижесінде, кәсіпкерлік белсен-
діліктің үлесі 10 пайызға артты, әкімшілік жауапкер-
шілікке тартылған бизнес �кілдерінің саны 50 
пайызға азайды, мемлекеттің бизнес-процестерге 
араласу к�рсеткіші т�мендеді.

– Мемлекет басшысы келелі жиындарда үнемі 
маңызды бастамалар к�тереді. Соның ішінде биыл 
жүзеге асырылған бастамаларды атап �тесіз бе?

– Gрине, атап �туге болады. Қасым-Жомарт 
Кемелұлының бастамалары дәйекті түрде жүзеге 
асырылып жатқанына �здеріңіз де куә болдыңыздар 
деп ойлаймын. Айталық, жақында Біріккен Ұлттар 
Ұйымы Қазақстан Президенті Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың бастамасымен 2026 жылды Халықаралық 
волонтерлер жылы деп жариялады. Мемлекет бас-
шысының тапсырмасы бойынша «Ұлттық қор – 
балаларға» жобасымен ұштастыру мақсатында бес 
жастан асқан жеткіншектерге арналған «Келешек» 
атты бірыңғай ерікті жинақтау жүйесін енгізу 
мәселесі қолға алынды. Бала күтіміне жәрдемақы 
беру мерзімі 1 жылдан 1,5 жылға ұзартылды. 
«Ауылдағы денсаулық сақтауды жаңғырту» жобасы 
жүзеге асырылып жатыр. Ауылдық аумақтарды 
дамытудың 2023-2027 жылдарға арналған тұжы-
рымдамасы қабылданды.

Президент халықаралық жиындарда да елімізге 
пайдалы бастамалар к�теріп жүр. Байқасаңыз, 
Мемлекет басшысы еліміздің Орталық Азия айма-
ғындағы к�шбасшылығын сақтап, Қазақстанды 
сенімді транзиттік хаб ретінде дамыту мәселесіне 
баса мән береді. «Бір белдеу, бір жол» бастамасы 
аясында Ляньюньган портында қазақ-қытай ло-
гистика орталығы құрылды; «Қорғас» құрғақ порты 
іске қосылды; «Батыс Еуропа – Батыс Қытай» тран-
зиттік магистралі жұмыс істеп тұр; Қытайдан Иранға 
апаратын жаңа теміржол дәлізі тартылды. Бұған 
қоса, Достық – Мойынты, Бақты – Аяг�з, Мақтаарал 
– Дарбаза теміржол жобаларын жүзеге асыру қолға 
алынды. Сонымен қатар Қытай тарапымен «Аяг�з 
– Тачэн» теміржолы құрылысын жүргізу туралы 
меморандумға қол қойылды. Мемлекет басшысы 
ұсынған барлық бастама ел игілігіне қызмет етеді.

– Енді халықаралық қатынастар саласына 
ойыссақ. Осы бағытта атқарылған жұмыстарды түйін-
дей кетсеңіз...

сатында маңызды шешімдер қабылдады. Мысалы, 
Солтүстік Македонияда Қазақстан Республикасының 
ел шілігін, сондай-ақ Қытайдың Сиань, Ресейдің 
Ека теринбург және Германияның Гамбург қала-
ларында Қазақстанның Бас консулдығын ашу 
туралы шешім қабылдады.

– Кешіріңіз, с�зіңізді б�лейін, Мемлекет басшысы 
биыл к�птеген елге сапармен барды. Сол сапарлардың 
мән-маңызына тоқтала кетсеңіз.

– Қасым-Жомарт Кемелұлы биыл Қытайға 
мемлекеттік, Біріккен Араб Gмірліктеріне, Вьет-
намға, Германияға, Қытайға ресми, Біріккен Араб 
Gмірліктеріне, Ресейге, Қырғызстанға, Түркияға, 
Сауд Арабиясына, Тәжікстанға, АҚШ-қа, Бе-
ларуське, Gзербайжанға жұмыс сапарымен барды. 
Қасым-Жомарт Кемелұлы Қытайға мемлекеттік 
сапары барысында Т�раға Си Цзиньпинмен кезде-
сіп, маңызды келісс�з жүргізді. Кездесу бары сында 
екі елдің сауда-экономика, мұнай-газ, мұнай химия-
сы, энергетика, білім және ғылым, қаржы салаларын-
дағы жан-жақты ынтымақтастығын да мыту, к�лік-
транзит әлеуетін арттыру мәселелері талқыланды. 
Со нымен қатар Мемлекет басшысы JD.com элек-
трон ды коммерция алаңында Қа зақстанның ұлттық 
павильонын салтанатты түрде ашу және Сиань 

қаласындағы құрғақ портта Қазақстанның логистика 
орталығының іргетасын қалау рәсіміне қатысты.

Сонымен қатар Қасым-Жомарт Кемелұлы 17-18 
қазанда Си Цзиньпиннің шақыруымен «Бір белдеу, 
бір жол» халықаралық ынтымақтастығының III 
форумына қатысты. Аталған жиынға әлемнің 20-дан 
астам елінің президенттері, 130-дан астам мемле-
кеттің �кілдері келді. Осы форумда Қазақстан 
Президенті Т�раға Си Цзиньпин мен Ресей 
Президенті Владимир Путиннен кейін үшінші 
болып с�з с�йледі.

Содан кейін Президент �зі білім алған Бейжің 
Тіл және мәдениет университетінің аумағында орта 
ғасырлық философ, ғалым Gбу Насыр әл-Фарабиге 
арналған бюстті салтанатты түрде ашты. Бұл Қасым-
Жомарт Кемелұлының Қытайға сапарының ең бір 
к�ңіл толқытар тұсы болды. Ал Мемлекет бас шы-
сының Шыңжаң-Ұйғыр автономиялық �лкесіне 
баруын тарихи сапар ретінде бағалауға болады.

Мемлекет басшысы Біріккен Араб Gмірліктеріне 
ресми сапары барысында БАG Президенті шейх 
Мұхаммед бен Заид Gл Нахаянмен келісс�з жүргізіп, 
екі ел арасындағы сауда-экономикалық және ин-
вестициялық ынтымақтастықты дамытудың басым 
бағыттарын талқылады. Сондай-ақ Gмірліктердің 
іскер топтарының �кілдерімен бірқатар кездесу 
�ткізді. Вьетнамға ресми сапарында Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаев Вьетнам Президенті Во Ван 
Тхыонгпен келісс�з жүргізді. Тараптар екі ел ара-
сындағы сауда-экономикалық, инвестициялық, 
энер гетикалық, к�лік-логистикалық, агро�нер-
кәсіптік және мәдени-гуманитарлық салалардағы 
ынтымақтастықты дамыту перспективаларын 
талқылады. Сондай-ақ Мемлекет басшысы биыл 
28-29 қыркүйек күндері Германия Федеративтік 
Республикасына ресми сапармен барды. Қасым-

Жомарт Тоқаев Берлинде Федералдық Канцлер 
Олаф Шольцпен және Федералдық Президент 
Франк-Вальтер Штайнмайермен келісс�з жүргізді. 
Сонымен қатар Президент Орталық Азия және 
Германия мемлекеттері басшыларының кездесуіне 
қатысты. Германияның іскерлік қоғамдастығы 
�кілдерімен бірқатар кездесу �ткізді.

Тағы бір айта кетерлігі, биыл С5+ форматында 
да к�птеген кездесу �тті. Соның ішінде Қасым-
Жомарт Тоқаевтың Америка Президенті Джо Бай-
денмен жолыққаны баршаға белгілі. Бұдан б�лек, 
Мемлекет басшысы 14 рет шетелге жұмыс сапары-
мен барды.

Биыл шет мемлекеттер басшылары елімізге 
19 рет түрлі деңгейдегі сапармен келді. Екіжақты 
кездесулер барысында саяси, сауда-экономикалық, 
к�лік-транзиттік, мәдени-гуманитарлық салаларда-
ғы ынтымақтастықты нығайту мәселелері тал-
қыланды.

Қорыта айтқанда, Мемлекет басшысы осы 
жылы шетел сапарына 33, ал еліміздің �ңірлерін 
аралауға 17 күнін арнады. Қасым-Жомарт 
Кемелұлы шетелге және еліміздің �ңірлеріне 
сапарлары кезін де 152 921 шақырым жол жүріп, 
243 сағат 46 минутын ұшақта және тікұшақта 
�ткізді. Бұл Жер шарын шамамен 4 рет айналып 
шыққанмен тең.

– /зіңізге мәлім, ел азаматтары �здерін мазалаған 
сұрақтар жергілікті деңгейде шешілмесе, Президентке 
шағымданады. Жалпы, Мемлекет басшысы кері 
байланысқа қаншалықты мән береді?

– Президент Gкімшілігінде �тініштерді қарауды 
бақылау б�лімі жұмыс істейді. Жалпы, әртүрлі мә-
селе бойынша �тініштер �те к�п келеді. Осы жылы 
жеке және заңды тұлғалардың 53 237 �тініші қарал-
ды. Олардың бәріне уақытылы әрі тиісті жауап 
берілді. Атап айтар болсақ, Президентке Қазақстан 
Жазушылар одағының т�рағасы Мереке Құлкенов 
«Қазақстанның Халық жазушысы» атағын қайтару 
туралы ұсыныс жасады. Нәтижесінде, биыл Респуб-
лика күні қарсаңында араға 24 жыл салып, 6 жазу-

шы ға «Қазақстанның Халық жазушысы» атағы 
берілді.

Түркістанда 5 жасар бүлдіршін қыздың және Ас-
тана қаласында Салтанат Нүкенованың �ліміне 
қатысты резонанс тудырған істерді жеке бақылауына 
алып, құқық органдарына нақты тапсырма жүктеді. 
Ішкі істер министрі Ержан Сәденовке, Бас прокурор 
Берік Асыловқа, Жоғарғы Сот т�рағасы Асламбек 
Мерғалиевке әйелдер мен балаларға қатысты зор-
лық-зомбылық фактілерінің алдын алу керек екенін 
қатаң ескертті. Осы орайда айта кетейік, Президент 
8 желтоқсанда «Адам құқықтары мен заң үстемдігі 
саласындағы іс-қимыл жоспары туралы» Жарлыққа 
қол қойды. Бұл жоспарда гендерлік теңдікті кү-
шейтуге, тұрмыстық зорлық-зомбылыққа қарсы 
кү реске, қылмыстық сот т�релігі саласында аза мат-
тарды қорғауға, азаптау мен қатыгездіктің алдын 
алуға бағытталған жан-жақты шаралар қарасты-
рылған. Президент Gділетті Қазақстанның іргесі с�з 
жүзінде емес, іс жүзінде, яғни нақты қадамдар арқы-
лы беки түскенін қалайды әрі соған нақты жағдай 
жасайды.

Мемлекет басшысы Екібастұз қаласына жұмыс 
сапары кезінде қалалық Ардагерлер кеңесінің 
т�рағасы Самат Рамазанов Президентке «Шахтер» 
саябағын ж�ндеу туралы �тініш жасады. Қасым-
Жомарт Кемелұлы жергілікті әкімдікке қаланы 
абаттандыру, одан да басқа мәселелерді шешу 
ж�нінде тапсырма беретінін жеткізді. Осындай 
мысалдар к�п. Мұның бәрі Президент айтқан 
«Халық үніне құлақ асатын мемлекет» тұжырым-
дамасының орындалып жатқанын к�рсетеді.

– Бұрын Мемлекет басшысының қызметін www.
akorda.kz сайты ғана жариялап к�рсететін еді. Қазіргі 
уақытта ресми Aqorda телеграм-арнасы �те белсенді 
жұмыс істеп жатыр. Ақпараттардың к�бі осы арна 
арқылы таралуда. Сондай-ақ Баспас�з қызметінің 
әлеуметтік желілердегі Facebook, Х (Twitter), Insta-
gram, TikTok парақшалары арқылы да мәлімет 
беріледі. Оған қоса, Президенттің Х (Twitter), Insta-
gram әлеуметтік желілерінде парақшалары бар. 
Жалпы, осы бағыттағы жұмыстар туралы айтып 
�тсеңіз.

– Gрине, Мемлекет басшысының ресми www.
akorda.kz сайты басты ақпарат к�зі саналады. Пре-
зиденттің қызметін халыққа жариялап к�рсететін 
бұл ақпарат ресурсында биыл 977 материал, соның 
ішінде Президенттің түрлі іс-шараларда с�йлеген 
с�здері мен үндеулерінің мәтіні және Қазақстан 
халқына Жолдауы жарияланды.

Ал Aqorda телеграм-арнасы туралы айтар болсақ, 
заман талабы мен қазіргі аудиторияның әлеуметтік 
желіге жаппай бет бұруын ескере отырып, осындай 
арна ашу ж�нінде 2022 жылдың 1 наурыз күні шешім 
қабылдаған едік. Содан бері Aqorda телеграм-
арнасында – 13 931, соның ішінде биыл 8022 ақпарат 
жарияланды. Телеграм арнаға 44 428 оқырман 
жазылған.

Мемлекет басшысының Х (Twitter) әлеуметтік 
желісіндегі парақшасы 2011 жылдан бері белсенді 
жұмыс істеп келеді. Бүгінде Президенттің Х парақ-
шасында 391 786 оқырман бар. Ал Instagram парақ-
шасына 2,6 миллион жазылушы тіркелген.

Президент Х (Twitter) парақшасы арқылы 
еліміздегі қоғамдық, әлеуметтік-экономикалық, 
саяси мәселелерге немесе оқиғаларға қатысты жедел 
үн қатады. Уақыт үнемдеу тұрғысынан мұндай жұ мыс 
стилі тиімді. Жалпы, Қасым-Жомарт Кемелұлы 
еліміздегі �зекті мәселелерге, қоғамда болып жатқан 
түрлі оқиғаларға қатысты биыл 56 твит жариялады. 
Ал инстаграмда 63 жазба жарық к�рді.

– «Президент бұқаралық ақпарат құралдарына 
сұхбатты сирек береді» деген пікір бар. 6ріптестеріміз 
тарапынан осыған қатысты сын да айтылып жатады. 
Мемлекет басшысының кеңесшісі әрі Баспас�з 
хатшысы ретінде бұған қалай жауап берер едіңіз?

– Шынымды айтайын, мұндай пікірмен келісе 
алмаймын. Президенттің жұмыс кестесінің қан ша-
лықты тығыз екенін осы әңгімеміздің барысында 
келтірген деректер мен ақпараттардан анық аңғаруға 
болады. Қасым-Жомарт Кемелұлы шет мемлекет-
тердің басшыларымен жүргізілген келісс�здер 
қорытындысы бойынша 8 брифинг �ткізді.

Оған қоса, жыл басынан бері шетелдік және 
отандық бұқаралық ақпарат құралдарына 4 рет, 
соның ішінде соңғы екі айда «Известия» басылымы-
на және Еuronews телеарнасына сұхбат берді. 
Мемлекет басшысының 3 мақаласы жарық к�рді. 
Орайлы сәтті пайдалана отырып айта кетейін, 
Қазақстан Прези денті келесі жылы қаңтар айының 
басында респуб ликалық басылымдардың біріне 
еліміздің ішкі-сыртқы саясатын толық қамтитын 
к�лемді сұхбат беруді жоспарлап отыр.

– Президент Жаңа жылды қайда, қалай қарсы 
алады?

– Мемлекет басшысы �зінің туған күнін де атап 
�тпейтінін білесіздер. Биыл мерейлі жасы болса да, 
Қытайда мемлекеттік сапармен жүрді. Ал Жаңа 
жылды Қасым-Жомарт Кемелұлы да бәріміз сияқты 
�зінің үйінде, дастарқан басында әулетімен бірге 
қарсы алады.

 Сұхбаттасқан 
Гүлнұр ҒАЗИЗҚЫЗЫ



Бұл мемлекеттік комиссия Пре зи дент Қасым-
Жомарт Тоқаевтың 2020 жылғы 24  қа       ра    шадағы «Сая-
си қуғын-сүргін құ     р    бан     дарын толық ақтау ж$ніндегі 
мемле кеттік комиссия құру туралы» Жарлығына сәй-
кес құрылды. 

Сонымен бірге комиссия қызметін үйлестіру үшін 
жобалық кеңсе құрылып, құрамына ғалымдар, зерт-
теушілер және мемлекеттік орган дардың $кіл   дері 
кірді. Осы орайда түрлі са  наттағы саяси қуғын-сүргін 
құр   бандарын қамту үшін нақты та қы    рып бойынша 
б$лінген үш ғылыми топ жасақталды. 

Оған қоса әр $ңірде аймақтық комис сия лар құ-
рылған болатын. 

Қорытынды жиында мем   ле  кеттік және $ңірлік 
комис    сия  лар   дың жұ мысы туралы есеп тыңдалып, 
жи  нақ талған құжаттардың ғылыми жинақ тарын 
дайын  дау ж$ніндегі жо ба     лардың іске асырылу ба ры-
сы қаралды.

– Комиссия жаппай саяси қу ғын-сүр гін кезеңін 
зерделеді. Жұ  мысты жүйелеп, оның ауқымын анық -
тап алдық. Сол ар қылы еліміз   дің зор ғы лы ми әлеуетін 
жұ мыл    дыруға, теңдес сіз мұрағат мате    риал     да    рын 
ашуға және бұрын-соңды болмаған әдістемелік-зерт-
теу архи тектурасын қа лып тас    тыруға жол ашылды. 
Мем лекеттік комиссияның үш жыл бойы тоқтаусыз 
жүргізген ғылыми жұмысы бойынша қоры     тынды 
есеп тің жобасы әзірлен  ген бо латын, – деді Мем-
лекеттік кеңесші.

Тарихтың ақтаңдақ бет  терін зер  делеп, жазықсыз 
жапа шеккен саяси қу     ғын-сүргін құрбандарын толық 
ақ    тау жұмысына еліміздің 425 ғалымы мен зерттеу-
шілері жұмылдырылса, оның ішінде 260-тан аса 
маман аймақтық комиссияда жұмыс істе ген. Олар 
елі міздің түкпір-түкпі    ріндегі 60-тан астам мемле-
кеттік және ведомст во лық архивте ауқым ды жұмыс 
ат қарған. Ерлан Тыным    байұлы ко      мис  сия құрамы 
бола шақ ғалымдар мен зерттеушілер үшін $те қомақ-
ты ғылыми капитал жасақ   тағанын, бұрын к$пшілікке 
белгісіз болып келген к$птеген құнды ма  териал та-
былғанын айтты. Сондай-ақ Ерлан Тынымбайұлы 
архив материалдарын кедергісіз пайдалану үшін 
құжаттар  дың құпиялылығын жоюмен айна    лысатын 
арнайы в е   домствоаралық комиссия құрыл ғанын 
жеткізді. Нә тиже сінде, құ жаттарды құпиясыз  дан-
дыру ба         ғы тындағы жұмыс аясында қа  зірдің $зінде 2,6 
миллионнан астам құжат пен материалдан құпия 
белгісі алынып тасталғанына тоқ  талып, бұл ғылыми 
ортадағы бірегей тәжірбие деп баға берді. 

– Мемлекеттік комиссия саяси қуғын-сүргінге 
ұшыраған 311 мың нан астам адамды ақтау үшін қол -
даныстағы заңнама аясында нақты жұмыс жүр    гізді. 
Бұл меха низм $з тиім ділігін к$р сетті, оны болашақта 
да пайдала   нуға болады. Зерттеу нәтижесін ғылыми 
тұрғыда рәсім  деп, осы табылған құ жаттар негі   зінде, 
саяси қуғын-сүргін құрбан         дарын іс жүзінде толық 
ақтау үшін нақты шаралар қолға алынуға тиіс. Мем-
лекеттік комиссия $зінің басты міндетін табысты 
орындады, жинақ талған мате риал дар 72 томнан тұра-
   тын жинақ ретінде бір сериямен әзір ленді. Бұл 
жұмысты әрі қарай ХХ ғасырдағы саяси қуғын-сүргін 
ма     те  риалдарын зерделеу орталығы жал  ғастыратын 
болады, – деді Мем ле кеттік кеңесші. 

Аталған XX ғасырдағы саяси қуғын-сүр гін мате-
риа лдарын зер делеу орталығы 2021 жылы құрылған 
болатын. Бұл мемле кеттік комиссия жұмысының 
қорытын дысы зерт теушілерге қолжетімді болуын 
қам тамасыз ететін бірегей ұйым. Ор талықтың база-
сында ерекше ин       фра құры лым құрылып, табылған 
тарихи құжаттарды бір қорға бірік  тіруге, оларды сақ-
тауға, сарап  тауға, каталогқа б$луге және цифр     лық 
форматқа к$шіруге мүмкіндік жа сал ған. Мұнда, 
тарихи мұрағаттарды рес таврациялау мен қалпына 
келті  руден бастап, оны дұрыстап сақтауға және ғылы-

ми зерттеуге дейінгі бар лық сатыны қамти тын архив 
құжат  тары мен жұмыс істеудің то  лық циклі түзілген. 
Ерлан Тыным   бай  ұлының айтуынша, арнаулы жабық 
архив терден 2 жыл ішінде осы орта  лыққа реп рессия 
құрбандарына қатысты 688 мыңнан астам іс және 48 
мыңға жуық есепке алу карточ касы берілді. Жал пы, 
екі жыл бойы жүрілген зерттеу-зерделеу жұ  мыс  -
тарының нәтижесінде Прези  дент архивінде 100 
жылда жиналған 700 мыңнан астам құ жатқа қо сым-
ша, тағы 600 мыңнан астам ма териал қосыл.ды.

Жиын барысында аймақтарда құрылған жобалық 
кеңсе жетек    шілері $ңірлерде атқарылған жұмыс 
қоры тындыларымен та ныстырды. Саяси қуғын-
сүргін құрбан дарын толық ақ тау ж$ніндегі мемлекет-
тік комис сияның қызметін сүйемелдеу ж$  ніндегі 
жобалық кеңсенің бас шысы, еңбек сіңірген қайраткер 
Сабыр Қа сымов, Президент архиві нің дирек торы 
Aлия Мұс та    фина және бірқатар зерттеуші ға  лым 
баян дама жасады. Сондай-ақ Ғы  лым және жоғары 
білім министрі Саясат Нұрбек, тарихшы Бүркітбай 
Аяған, сенатор Нұрт$ре Жүсіп, Мәжіліс депутаты 
Айдос Са рым, алаштанушы ғалым, профес сор Ди хан 

Қамзабекұлы $з ойларын ортаға салып, ұсыныстарын 
білдірді.

– Бүгінгі жиынның мәні ерекше бол ғанын атап 
$ткен ж$н. Комис   сияның жұ мысы елдіктің деңгейін 
к$рсетті. Aділет тілік пен заңдық қағи     даттардың 
жүзеге асуын к$р    сетті. Бұл жерде ғалымдардың аза  -
мат тық жауапкершілігі мен кәсіби адалдығы к$рінді. 
Қазақтың «Жоқ табыл майды емес, қарауы жетіс-
пейді» деген тамаша с$зі бар. Сол айтпақшы, жоқты 
іздеуге мүмкіндік тудырған комиссия бол ды, –  деді 
Дихан Қамзабекұлы. 

Сонымен қатар Дихан Қамзабек ұлы жұмыс бары-
сында құжаттарды құпиясыз дандырудың $те маңыз-
ды болғанын айтты. Ғалым құпиясыз дандырудың 
арқасында Бас про куратура мен Ішкі істер министр -
лігіндегі біраз құпия құжаттарды ке дергісіз алуға 
мүмкіндік туғанын атап $тті.

– Жалпы, мұра жинау бүгін ғана басталған 
жоқ.  Мен осы комис сияның әдіснама б$лімінде 
жұмыс істедім. Осы уақытқа дейін орта  лықтағы және 
жергілікті жер дегі ғалымдар мен зерт  теушілердің ба  -
сын қосқан 20-ға жуық жиын $тті. Құжатты пайдалану 
мен жүйелеудің жай-жапсары сара ланды, – деді 
алаштанушы ғалым.

Жиын қорытындысына сәйкес, саяси қуғын-
сүргін құрбандарын то   лық ақтау ж$ніндегі мемлекет-
тік ко миссия атқарған тынымсыз еңбек нәтижесінде 
жинақталған барлық құ жат алдағы уақытта ғалым-
дарға және зерттеушілерге қолжетімді бо лып, ғы-
лыми айналымға түсіп, қалың к$п шілікке таныс-
тыры лып, наси хатталады деп күтілуде. Сон  дай-ақ 
Дихан Қамза бекұлы айт қандай, мем лекеттік комис-
сия атқарған жұ мыс әлі талай ұрпақты және ғылыми 
қауымды жігер лен    діретін елдік жұмыстың нәти  жесі 
деуге болады.
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Тілекгүл ЕСДӘУЛЕТ

ҚҰНДЫ ҚҰЖАТТАР ҚҰНДЫ ҚҰЖАТТАР 
ҚОРЫ МОЛАЙДЫҚОРЫ МОЛАЙДЫ

Астанадағы Ұлттық музейде саяси қуғын-сүргін құр бандарын толық ақтау жө ніндегі 
мемлекеттік ко мис сияның және аймақтық бө лімшелердің жұмысын қоры  тындылаған жиын 
өтті. Мемле   кеттік кеңесші Ерлан Қариннің тө рағалығымен өткен жиынға еліміздің та рихшы 
ғалымдары мен зерттеушілері қатысты.

ҚОҒАМДЫҚ ҚАБЫЛДАУҚОҒАМДЫҚ ҚАБЫЛДАУ  
ХАЛЫҚТЫҢ ХАЛЫҚТЫҢ 

ҚОЛЫН ҰЗАРТТЫҚОЛЫН ҰЗАРТТЫ
«AMANAT» партиясының жемісті жүзеге асып жатқан жобаларының бірі – 

қоғамдық қабылдаулар алаңы. Халықпен көзбе-көз кездесіп, мұң-мұқтаж, 
ұсы ныс-тілегін өз ауызынан есту – мемлекеттің әлеуметтік бейнесін анық 
түсініп, қоғамдық тынысын айқын сезінуге бірден-бір таптырмас тәсіл. Ал ол 
жерге Мә жіліс, мәслихат депутаттары, әкім, министр сияқты жоғары 
жауапкершілікке ие лауазымды тұлғалардың қатысуы мұндағы жемісті әсерді 
еселей түседі. Оған жылжымалы, онлайн, оффлайн форматтарды қосыңыз. 
Осы ретте, қо ғамдық қабылдаулар аясында «Құқықтық көмек», «Табысқа 
апарар жол. Жұмыс табуға көмектесіңіз» атты жобалардың да жүзеге 
асырылып жатқанын атай кеткен жөн.

Биыл партияның қоғамдық қабылдаулар 
алаңына жалпы саны 99,2 мың адам жүгінген 
екен. Соның ішінде Қоғамдық қабылдау 
кабинеттерінде 24 293 қабылдау $ткізіліп, 
65 077 адам қабылданған. Ал қа рал ған мәсе-
лелердің 55%-ы оң шешімін тапқан. Хабар  -
ласушы азаматтардың к$терген мәселелері 
к$п ретте әлеуметтік қамсыздандыру, тұрғын 
үй-коммуналдық шаруашылық, тұрғын 
үймен қамтамасыз ету және жер телімдерін 
беру, жұмыспен қамту және денсаулық сақ-
тау проб ле маларымен байланысты болған. 
Осы ретте, ең бір нәтижелі кездесулер қата -
рында оффлайн қабылдаулар тұр. Оған пар-
тия ықпал еткенін де атай кеткен дұрыс. 
Мә селен, партияның қоғамдық қабыл-
дауына хабарласқан к$п адам ұзақ уақыт 
бойы жергілікті атқарушы органдар мен 
О р т а л ы қ  м е м  л е к е т т і к  о р г а н д а р д ы ң 
басшыларының қабылдауына жазыла алмай 
жүргеніне ша ғымданған. Сол $тініштері 
бойынша қоғам дық қабылдау кабинеттеріне 
әкімдер мен ми нистрлер шақырылды. 
Мәселен, қыр күйек айында Республикалық 
қоғамдық қабылдау алаңында Астана 
қаласының әкімі Жеңіс Қасымбек қабылдау 
$ткізді. Сол сияқ ты 4 министр де аза мат-
тармен кездесті. Осы лайша, партия алаңын-
да тұр ғындар жоғарғы басшыларға к$збе-к$з 
к$ кейлерінде жүрген сұрақтарын қоюға 
мүмкіндік алды.

Одан кейінгі кезекте мобильді қоғамдық 
қабылдау жұмысын айта кетуге болады. Ол 
дегеніміз бір орталықта, бір ғимаратта $тетін 
іс-шара емес, халықтың ортасына барып 
кездесу. Осы себеппен былтыр, яки 2022 
жылдың 14 наурызы күні мобильді қоғамдық 
қабылдау топ тары ұйымдастырылған. 
Мақсат – шалғай жатқан ауылдық елді 
мекендерге барып, ауыл тұр ғындарының 
тілегін тыңдау. Осы лайша, биыл 489 ауылда 
357 қабылдау $тіп, 3 299 $ті ніш қабылданды. 
Оның ішінде 42% мәселе оң шешімін тапты.

«Қостанай облысы Бейімбет Майлин 
ауылындағы мектепке күрделі ж$ндеу керек 
болатын. Ауыл тұрғындары бұл мәселені 
бірнеше рет к$терген екен. Бірақ тыңдар 
құлақ болмаған. Ал мобильді қоғамдық 
қабылдау тобы кездесу $ткізгеннен кейін сең 
қозғалған. 650 орынға арналған мектепке 
осылайша к$п ұзамай шатыр орнату, жарық-
тандыру, еден т$сеу жұмыстары жүргізі ліп, су 
құбыры, кәріз, бейнебақылау, жылу желілері 
тартылды. Жаңа оқу жылынан бастап, ба-
лалар күрделі ж$ндеуден $ткен, жаңарып 
жаңғырған мектепке барады», – дейді Қос-
танай облысы Бейімбет Майлин ауданы 
қоғамдық қабылдау б$лмесінің кеңесшісі 
Айман Қадырова.

Мобильді қоғамдық қабылдаудың арқа-
сында ауыл тұрғындары берген $тініш тердің 
үлесі арта түскенін атай кету керек. Бір с$з-
бен айтқанда, МҚҚ ауыл тұрғындары үшін 
жеке сипаттағы мәселелерін шешуге ғана 
емес, ауылды дамытуға қатысты да мін берге 
айналды. Мәселен, 2021 жылы ауыл тұр-
ғындарынан түскен $тініштердің үлесі 
11,9 мың болса, 2022 жылы бұл 16,1 мың, ал 
2023 жылдың 11 айында 17 мыңға жуықтады.

«Түркістан облысындағы Аққұм ауы -
лының тұрғындары Құрасбек Тыныбеков 
атындағы орта мектептің спорт залын ж$н-
деу және жаңадан акт залын салу мәселесін 
к$теріп жүргеніне к$п болған екен. Пар  -
тияның арқасында бұл мәселе де оң шеші мін 
тапты. Енді жаңа оқу жылынан бастап мек  -
тептегі барлық іс-шара жаңа акт залында 
$тіп жүр», – дейді партияның Түркістан 
облыстық филиалы қоғамдық қабылдау 
б$лмесінің меңгерушісі Берік Құлжанов.

Рас-ақ. Партияның халықпен етене жұ-
мыс жүргізудегі ынтасын с$з еткенде, халық-
 тың азаматтық бастамаларына да лайықты 
бағасын берген ж$н. Iйткені қоғамның 
белсенді $кілдері болмаса, партияның 
біртарапты бастамалары «жартастан шыққан 
жаңғырықтай» боп қалары с$зсіз. Осы ретте, 
«AMANAT» партиясы осы бастамаларды 
нығайта түсуі үшін түрлі жобаны қолға алуда. 
Олар – жетістіктерді бекітудің бір нышаны 

ретінде танылған «Құқықтық к$мек» және 
«Табысқа апарар жол.  Жұмыс табуға 
к$мек тесіңіз» жобалары. Соның ішінде 
«Құқық тық к$мек» жобасы аясында 
«AMANAT» партиясы мамыр айында құ-
қықтық сауаттылықты арттыру және құ -
қықтық мә   селелер бойынша кеңестер беру 
мақ   сатында Республикалық заңгерлер кол    -
леджімен, Республикалық нотариаттық па-
латамен, Республикалық заң кон                     суль                                                 тант-
тары кол  леджімен және «Халық аралық 
ме диация орталығы» РҚБ-мен меморандумға 
қол қойды. Сол кезде партия жобаның 
1 000 қабылдауын $ткізуді жоспарлаған еді. 
Aйтсе де, 2023 жылы 2 116 қабылдау жүргі-
зілгенін  және ол қабылдауға 5 831 адам кел-
генін ескерсек, бұл – мұндағы сұраныс тың 
$зекті лігін білдірсе керек. Бұл қабыл    дауларда 
761 $тінішке толық құқықтық қол дау к$рсе-
тілсе, 830 азаматқа құжаттарын рәсім  деуге, 
ал 395 азаматқа медиация келі  сімін жасауға 
к$мек к$рсетілді, 3 845 $тініш бойын ша 
ауызша кеңес берілді.

«Партиялық жобаның арқасында біз 
к$птеген адамның мәселесін шешуге к$   мек-
тестік. Мәселен, Павлодар облыстық фи  -
лиалының қоғамдық қабылдау б$лмесіне бір 
әйел к$мек сұрап жүгінді. Ол ұлының әскерге 
шақырылғанын, бірақ несиені т$леудің 
кешіктірілігеніне байланысты $сімпұлдың 
тоқтатылмағанын айтты. Қабыл      даудан кейін 
4 банк әскерге шақы рылған қарыз иесінен 
несиені $теу үшін ақша алу және кешікті  -
рілген т$лемақыны алу тәртібін тоқ татты», – 
дейді партияның Павлодар об лыстық 
филиа лы қоғамдық қабылдау б$ лімінің 
меңгерушісі Бағлан Айсақова.

«Табысқа апарар жол. Жұмыс табуға 
к$мектесіңіз» – бұл партияның сайлауалды 
бағдардамасындағы негізгі тарауға жататын 
басты мақсаттарының бірі бойынша бастау 
алған жоба. Айталық, қоғамдық қабылдау 
орталықтары азаматтардың $ті   ніш терін 
үнемі зерделеп, ай сайын талдау жүргізіп, 
негізгі мәселелерге тоқталып оты  ра   ды екен. 
Соның ішінде жыл сайын жұ  мыссыздар 
санының айтарлықтай $суі бай қалған. Ал 
жұмыссыздық дегеніміз  – бүгінде $зекті 
мәселелердің бірі. Жастар жұмыс тәжіри-
бесінің жоқтығынан жұмысқа орна ласуда 
қиындықтарға тап болады. Одан б$лек, 
азаматтардың күнделікті кездесетін мәселе-
лері тағы бар. Республикалық қоғам дық 
қабылдау қызметі әрдайым ел тынысын на-
зар  да ұстайтындықтан, осының бәрін екшей 
отыра, 20 қыркүйекте «Табысқа апа рар жол. 
Жұмыс табуға к$мектесіңіз» жо басын қолға 
алған екен. 

«Бүгінде партияның облыстық филиал -
дарының қоғамдық қабылдауларында 
70 қабылдау $ткізіліп, 408 адам қабылданып, 
оның 117-сі, яки 29%-ы жұмысқа орналасты. 
Бұл к$рсеткіш аз шығар, бірақ партияның 
бастамасы мен әрекетінің арқасында бұл 
адамдар жұмысқа орналасқанының $зі үлкен 
жетістік. Осы ретте, бірнеше адамның мәсе-
лесі сол жерде шешілгенін атай кеткім ке ле-
ді. Мәселен, университетті дизайнер ма ман-
дығы бойын ша тәмамдаған жас жігіт сол 
«Тұран Астана» университетіне баспагер 
бо лып жұмысқа орналасты. Айтпақшы, ол 
бір жылдай жұмыс таба алмай жүрген 
болатын, $йткені тәжірибесі жоқ. Сондай-ақ 
«Биг Стар» ЖШС-на менеджер болып қа-
был   данған жас қыз Аиданы да жұмысқа ор-
на     ластыру мәселесі осы алаңда шешіл ді», – 
дейді партияның Республикалық қоғамдық 
қабылдау қызметінің меңгерушісі Aлия Са-
дырбаева.

Тоқ етерін айтқанда, қоғамдық қабылдау 
қызметі тек $ңірлермен шектеліп қалып 
отырған жоқ. Мұнда кезінде Парламент 
Мәжілісінің және барлық деңгейдегі 
мәслихаттардың сайлауы кезіндегі қоғамдық 
қабылдаулардың жұмысы да жүзеге асты. 
Мәселен, жыл ба   сында Парламент Мәжі -
лісіне сайлау кезінде қоғамдық қабылдаулар 
ұсыныстар мен тілек терді жинауға тартылған 
болатын. Нау  қан кезеңінде партия барлығы 
38 454 ұсыныс жинады. Ол үшін барлық 
қоғамдық қабыл       дау бойынша 6 407 іс-шара 
$ткізілді. Алдағы жылы да осы жұмыс тар 
жоспар бойынша жалғаса беретін болады.

Нұрлан ҚОСАЙ

Екі жыл бойы жүрілген зерттеу-
зерделеу жұ  мыс   тарының 

нәтижесінде Прези  дент архивінде 
100 жылда жиналған 700 мыңнан 
астам құ жатқа қо сым ша, тағы 

600 мыңнан астам ма териал 
қосылды.
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Ұлықбек ТҰМАШИНОВ,
 Мәжіліс депутаты:

НЕГІЗГІ МІНДЕТНЕГІЗГІ МІНДЕТ –  – 
БАСПАНА БАСПАНА 
МӘСЕЛЕСІН МӘСЕЛЕСІН 
ШЕШУШЕШУ

– Тұрғын үй саясатын реформалау ба -
ғытында қаралып жатқан заң жобасының 
бұған дейінгі заңдардан айырмашылығы бар 
ма? Халық үшін тиімділігі қандай болмақ?

– Иә, �здеріңіз білесіздер, қазір Мә-
жілісте тұрғын үй туралы заң қарас тырылып 
жатыр. Жұмыс тобы құрылған. Сол жұмыс 
тобының жетекшісі ретінде айтатын 
болсам, бүгінде еліміз бойынша 647 мың 
адам үйге кезекте тұр. Оның тең жартысына 
жуығы, яғни 256 мыңы әлеуметтік осал 
топтарды құрайды. Олар – жетім балалар, 
к�пбалалы жалғызбасты аналар, бірінші, 
екінші топтағы мүгедектер және тағы да 
басқа санаттағы адамдар.

«AMANAT» партиясының сай лауал    ды 
бағдарламасында халықты тұр ғын үймен 
қамту мәселесі қарас  ты рылған. Жақында 
осы мәселеге қа   тысты жиын �тті. Жиынға 
Премьер-Министрдің орынбасары Ерұлан 
Жамау баев және �ңірлердегі барлық әкім 
орынбасарлары, жауапты ми    нистр   лердің 
бәрі қатысты. Мәселенің қалай орындалып 
жатқаны сол жиын да тағы да қаралды. 
+рине, жұмыс жү ріп жатыр. Қазірге дейін 
бір жылда үлестірілген тек арендалық пә-
тер лер саны 11 мың болса, сараптай қа-
расақ, жылдың соңғы 10 күнінде «От  басы 
банк» және басқа да банк арқылы 15 мың  -
дай пәтер әлі де алы  нады. Олар кре дитке 
алынатын пәтер  лер. «Отбасы банктің» 
�зінің шарт    тары бар. Мәселен, «Отбасы 
банк» тұрғын үй жинақ қорына 50 пайызға 
дейін қаржы жиналған болса, кредит алуға 
мүмкіндік ашылады. Ол жер дегі бір артық-
 шылық – әлеуметтік топтар ға 2,5 пайыздан 
беріледі. Тағы басқа да арнайы бағдарлама 
бойынша 5 пайыз дан береді. 2,5-5 пайыз 
деген, әрине �те жақсы.

Бірақ сол қажетті ақшаны жетім бала-
лар, к�пбалалы аналар, мүгедек жандар 

жинай алмайды. 9кінішке қа рай, мұны 
айту керек, мойындау керек. Бұл жерде 
к�біне Үкіметте жұмыс іс теп жүрген маман-
дарға, қазір жалақы  сы �скен мұғалім   дерге, 
дәрі  герлерге тиім ді, олардың т�мен пайыз-
  бен бас пана рәсімдеуіне мүмкіндігі бар.

Егер анықтап қарасақ, бір жылда 
25 мың пәтер салынып, үлестіріледі екен. 
Қазір 650 мыңға жуық адам ке  зекте тұрса, 
оларды бір жылда 25 мың пәтермен ғана 
қамтитын болсақ, қа шан баспанасыз 
халықты үймен қам  тамасыз етіп боламыз. 
Бұл қар  қын мен 30 жыл уақыт керек. Сонда 
ол пәтерге дәл қазір баспанаға зәру 
адамның не мересі немесе ш�бересі барып 
тұра ма? Сондықтан Үкімет тарапынан 
депутат ретінде Премьер-Министрдің 
орын   басары Ерұлан Жамаубаевқа сауал 
қойдым. «Қаражат табу керек. Үйлерді әлі 
де к�птеп салу керек. Бас панасыз жүрген 
адамның бәрі – �зі міздің қара  к�здер. 
Барлығына қазір к� мектес   песек болмайды. 
Ал қалай к�мектесуге болады?», депутаттар 
жұ мыс тобында осы мәселені қарасты рып 
жатырмыз. 

– *зіңіз айтып отырғандай, жылына 
25 мың пәтер беру арқылы мәселенің ше шіл-
 мейтіні түсінікті. Бірақ халыққа бе рілген сол 
пәтер  лердің, әсіресе арен  да лық тұрғын 
үйлердің 1зіне тән мәсе ле     лері бар. Мұндай 
үйлер халық  тың әлеу мет тік-тұрмыстық жағ-
дайына қа рай бейім делген. Халықтың қал-
тасы на да ыңғай лы саналады. Бірақ аренда-
лық тұрғын үй бағдарлама ларымен берілген 
бас панада 5 жыл тұру мерзімі бекітілген. Ары 
қарай мұндай үйдегі тұрғындар қайда баруы 
ке рек? 3лде түпкілікті заң дастырып беру 
тетігі қарастырылған ба?

– Қазір арендада 51 мың пәтер бар. 
Адамдар сонда жалдап тұрады. Осы сатып 
алу құқығынсыз жалға бе рілетін пәтерлерді 
сату мәселесі қа рал   ды. 2017 жылдан бері 
нысанды жекеше лен діруге тыйым салын-
ған. Яғни, бұрынғы заң бойынша мемле -
кеттік тұрғын үй қоры нан алған бас    па нала-
рын жекешелендіру құқығы жоқ бола    тын. 
Қазір ондай құқық бері ліп отыр. Жалпы, 
мұндай баспана ларға 2017 жыл дан бері 
312 млрд теңге кет кен. Биылдың �зінде 
104 млрд тең  ге қар жы жұмсалды. Осы 

пәтер  лер   ді жеке шелендірсе, олардан 
200 млрд теңгеден аса ақша түспек. Сол 
қар   жыны қайтадан пәтерлерді сатып алу ға 
жұмсаса, тағы да кезекті жыл дам датуға 
септігін тигізбек. Бұл адам дарға да, 
Үкіметке де тиімді болар еді. 

Біз мұндай үйлерді араладық, жай-
күйімен таныстық, барып к�рдік. Бі-
ріншіден, жалға алған пәтерлердің күйі 
нашар. 9йткені адам �зінікі бол ма ғаннан 
кейін қарамайды. Баспа   налардың дәліз-
деріне, есік-терезе  леріне қарама  ғандықтан, 
к�п жер            л ер    де күтімсіз қалған, тозған. Оған 
жергілікті атқарушы органдар ақша б�леді. 
Астана қаласы бойынша ғана 450 млн-дай 
ақша осы жылдары б�лініп, пәтер лерді 
сақтау, күтуге жұм салды. Екінші мәселе, 
мұн да тұра тын отбасы 5 жыл  дан кейін үйді 
босату керек. Босатқан соң ол отбасы бала-
шағасы мен қайда барады? Бұл заң қабылда-
нған кезде жалға алған пә   терді сатып алу 
құқы   ғынсыз берген. Сондықтан мұны біз 
қайта қарап жатырмыз. Қалада, басқа да 
�ңірлерде сатып алу құқығынсыз алған 
пәтерлеріне 5 жыл толған тұр ғын  дар дан 
депутаттардың атына к�птеген хат түсіп 
жатыр. Сон   дықтан біз 9неркәсіп және 
құрылыс министр   лігімен келісіп отырмыз. 
Астанада, Алматыда дайын пәтерлер бар, 
олар   дың бағасы нақтыланған. Онда еш -
қандай құпия жоқ. Астанада 1 шаршы метрі 
320-340 мың теңгеден. Себебі кірпіш үй 
бар, монолит үй бар, соған байла нысты 
баға бекітіледі. Ал сейс микалық зона-
лардағы, мысалы Шым кент, 9ске  мен, 
Алматы қалала рында тұр ғын үйдің шаршы 
метрі сәл қым батырақ, 1 шаршы метр 380 
мың теңге болады. 9йткені сейсмикалық 
зонада кететін шығын есептеледі. Депу-
таттармен осының бәрін ақыл дасып 
отырмыз.

– Қазірге дейін еліміздегі  барлық 
18 тұрғын үй ипотекалық бағдар лама  лары 
«Отбасы банк» арқылы қаржылан дырылып 
келді. Алдағы уақытта тұрғын үй бағдар-
ламаларын басқа түрлі қар жылық к1здерден 
қаржыландыру мүм кіндігі енгізіле ме?

– Қазір бизнес туралы заң жобасы 
қаралып, талқыланып, зерттеліп жа тыр. 
Заң жобасына сәйкес, жергі  лікті атқарушы 
органдар «Бәйтерек» хол  динг арқылы 
�здеріне облига  ция лар сатып алып, пәтер 
сатып алулары   на болады. Облыстық бюд -
жеттен немесе басқа да жергілікті бюд -
жеттен қаражат қарастырып, олар құры -
лысты салуға тапсырыс бере алады. Егер 
дайын үй лер болса, тіпті жақсы. Арнайы 
салын ған үйлердің сапасы да жоғары. Сон-
дық тан 9ндіріс және құрылыс ми      нистр-
лігіне осындай ұсыныстар беріп жатырмыз.

Тағы бір қаржыландыру к�зі бар, оны 
Премьер-Министрдің орынба сары Ерұлан 
Жамаубаевтан сұрадым. Кезінде заңсыздық 
салдарынан шетке шығып кеткен ақша бар 
ғой, сол ақ шаны қайтару туралы жұмыс 
жүріп жа тыр. Комиссия тағайындалды, заң 
қабылданды, енді ол ақша ақырындап-
ақырындап қайтып жатыр. «Неге сол 
келген ақшаның 30 пайызын үй салуға 
жұмсамаймыз?» деп нақты сұрақ қой дым. 
Ерұлан Кенжебекұлы ол ақ ша мектеп 
салуға, аурухана салуға жұм салып жатқа-
нын айтты. Халықтың аузынан жырып, 
шетел асып кеткен ақшаны, халықтың 
игілігіне неге жарат   паймыз? Бұйырса, 
қаңтардың басында �ңірлерге барып 
халықпен кездесеміз, ақпанның басында 
қайт қан ақшаны мектеп, аурухана салуға 
жұмсаумен қатар, баспана салуға жұм сау 
туралы мәселе к�тере міз. Сол кез де тағы да 
пысықтаймыз, Үкімет басшы   сының 
алдына қоямыз. Қомақ ты қар  жы болмаса, 
650 мың адамды қашан баспанамен қамта-
масыз ете міз? Олар �мір бойы жылап жүре 
ме? Ке     зек    те тұрғандардың к�пшілігі жетім 
балалар, кезекте 62 мыңдай жетім бала бар. 
11 мың к�пбалалы ана бар, тағы басқа да 
әлеуметтік осал топтар к�п. Сон дықтан 
осыны заңдас тыруымыз керек. Ең басты 
�зекті мәселе – тұрғын үй мә се  лесі. Адам-
ның басында баспа  насы болмаса, адам 

бақытсыз. Астана   да қаншама баспанасыз 
адамды к�ріп жүрміз.

– Жастарды тұрғын үймен қамту мә  се-
лесі де әлі 1зекті күйінде қалып отыр. Бұл 
бағытта жастар үшін қазір гід ен де тиімді 
жүйе қарастырылып жатыр ма?

– Иә, жастарға обал. Жастардың бар-
лығы баспананы жалға алып тұрып жатыр. 
9зіңіз ойлаңыз, біреуде 10 пә  тер бар, ал 
біреуде бала-ша    ғасымен тұратын бұрыш та 
жоқ. Та батыны бір 150-250 мың теңге 
болса, оның жар    тысын пәтерақыға берсе, 
жастар қа лай күн к�ріп жүр. Қазір жалға 
бере  тін баға да қымбаттап кетті. Сон  дық -
тан бұл мәселелердің шешімі бо  луы керек. 
Президент әділдік керек деп айтып жатыр. 
Қоғамда әділдік болу керек.

+сіресе, жетім балалар, қамқорсыз қал-
ған балалар. Олар қайда барады? Байқасам, 
машина жуатын жерлерде тиіп-қашып 
жүрген жастар к�п. Анда-мұнда баспанасы 
жоқ, небір тоқтай   тын тұрағы жоқ. Біздің 
жұмыс тобы  ның әр отырысына әртүрлі 
эксперттер келіп қатысады, �з ойларын 
айтады. Түрлі әлеуметтік осал топтардың 
түрлі мәселелерін айтады. Мәселені уақы-
тылы шешпесек болмайды, ол ушыға 
береді, қордалана береді, күрделене береді. 

Егер біз �з халқымызды бақытты қы-
лайық десек, онда халықтың баспа  налы 
болуына ықпал етейік. Астана  ның к�ше-
лерінде қазір таңертеңнен кеш батқанша 
кептеліс, кептелістен кептеліс. Халықты 
баспанамен қам тамасыз ету мәселесін 
шешудің тағы бір жолы – Астана секілді 
үлкен қала лардың маңайына шағын қала-
лар салып, ол жерлерде �ндірістер ашып, 
адамдарға баспана мен жұмыс беру мәселе-
сін жүзеге асыруды қолға ала йық. Сол қала 
маңындағы шағын қала  ларда мектеп, ауру-
хана, балабақ ша барлығы үй дің маңайына 
жақын болатындай жобаны қарастыруымыз 
керек.

Қазір жастардың к�бінің банк терде 
несиелері бар. Халық телефон алса да 
несиеге алады, тамақты несие ге алып жат -
қан   дар бар. Ұсақ-түйек несие ге байланған 
жастардың ипоте камен үй алуға деген 
мүмкіндік  тері шектеледі. Кезінде қаншама 
жылдар бойы Ұлттық қордан банктерге 
қан шама ақша б�л дік. Банк жүйесі құл -
дырап кетпесін деп, олар қиын жағ дай ға 
түскен кезде миллиардтаған дол  лармен 
ақша беріл  ді. Ал қазір банктер де әлеуметтік 
жауап  кершілікті мойнына алуына болады 
деп ой лаймын. 

Үлкен қалаларда халықтың шо ғыр-
лануы �те тез жүруде. Халық ауыл дардан 
қалаларға ағылуда. Жастар қа лада қалып 
жатыр, демография �суде. Сол кезде 
баспана мәселесі тіп тен күр де   лене түседі. 
Сондықтан алыс елді мекендердегі ха-
лықтың тұрақтап қалуын, ауылдарда 
халық тың тұрмыс сапасының жақсаруын 
қамтамасыз ететін кешенді жоспарлар 
қабылдау қажет.

– Мемлекет басшысының моноқа  лалар, 
аудан орталықтары мен ауыл тұр ғ ындарын 
баспанамен қамту ж1нін дегі тапсырмасын 
орындау мақсатында атқарылып жатқан 
жұмыстар туралы айтып бересіз бе?

– Үкіметтің концепциясы бо йын ша 
кезекке тұру, оны реттеу – «Отбасы 
банктің» құзырында. Бірақ депутаттар 
тарапынан «Баспана мәселесін рет теуде 
жергілікті ат  қарушы органдар да болуы 
керек» деген ұсыныс жаса лып жатыр. 
9зіңіз ойлаңыз, анау қиыр шет те отырған 
Катонқарағайдан «От басы банкке» 
шағымдану үшін 1 200-1 500 км жерден қа-
 лай келеді. Сол себепті халықтың баспана 
мәселесінде қандай да бір шағымы болса, 
сол жақын маңда ша   ғым данатын арнайы 
мемлекеттік ме кеме болуы керек. Сон-
дықтан жер  гілікті атқарушы ор ган    дардың 
басын қосатын мекеме жұмыс істеуі керек. 
Заң аясында осының бә рін қарап, тиімді 
заң шығаруға тырысып жатыр мыз. Құра-
мымызда 16 депутат бар. Оның әрқай  сысы 
ұсы  ныс тарын ай  тып, �згерістер енгізіп 
жатыр. Бір-екі айдың ішінде заңды қа-
былдасақ деген жоспарымыз бар. Бұл жер-
де жаңа айттық, арендалық үйлерді жеке-
ше   лендіруге құқық беру, оның ақшасын 
қайта салуға құқық беру мәсе лелерін 
қарастырып жатыр мыз. Қаржы     лан дыруды 
«Отбасы банк  ке» берген себе бі кезекті 
электрон      ды жүр  гізіп, құ  қықбұзу    шылық 
болмасын деген мақ саттан туған еді. 
9йткені бі  реулер заңсыз алға шығып 
кетеді, кей біреулер себепсіз артқа ысы-
рылып қа лады деген сияқты. Сол себептен 
«Отбасы банкке» берейік, олар цифр  лық 
фор матта бәрін қарап, реттеп отырса деген 
міндет болған-тын. Бірақ жер   гілікті 
атқарушы органдар да қалыс қалмауы 
керек. Бірге жұмыс істеуі керек деп ой-
лаймын. Осындай мәсе лелерді үйлестіріп, 
шешеміз. Мә се  лені бейінді министрлік те, 
Үкімет те біледі.

– 3ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан
Тілекгүл ЕСД3УЛЕТ

Осыған дейін Мемлекет бас-
шысы 2030 жылға қарай түр ғын 
үй-комму налдық ша руа шылығы 
желілерінің тозуын 40 пайызға 
дейін т�мендетуді тап сырған еді. 

ҚР ИИДМ Құрылыс және 
тұр ғын үй-коммуналдық ша руа-
шылық істері комитеті т�ра-
ғасының м. а. +зімбек Пазыл-
бекұлының айтуынша, бұған 
қажетті қаражат к�зі анық талған. 
Атап айтқанда, респуб лика лық 
және жергілікті бюд жеттер, сон-
дай-ақ «Ин  вес тицияға айыр-
бастау тарифі» бағдарламасы 
шең  берінде қаражат тарту к�з-
деліп отыр.

Министрлік жылу желілерін 
жаңғыртуды кезең-кезеңімен 
іске асырмақ. Басты мақсат – 
жылумен жабдықтау жүйесін 
сауық тыру. Бірінші кезең бо-
йын ша 2023-2030 жылдар ара-
лығында тозу деңгейі 75 пайыз-
дан астам жылу желілерін 
ауыс тыру ұсынылады. Екінші 
кезең – 2030-2040 жылға дейін 
тозу деңгейі 50-ден 74 пайызға 
дейінгі жылу желілерін ауыс-
тыру.

–  Ж ы л у м е н  ж а б д ы қ т ау 
желілерін дамыту мақсатында 
биыл барлық қаржыландыру 
к�з дері есебінен ұзындығы 560 
шақырым болатын желілер 
ж�ндеуден �тті. Оның ішінде 
республикалық бюджеттен б�-
лін ген 117,5 млрд теңге 134 
шақырым жылу желілерін қайта 
жаңартуға мүмкіндік берді. 2024 
жылға арналған бюджетті құру 
кезінде жалпы құны 68,6 млрд 
теңге болатын 51 жобаны іске 
асыру қарас тырылған. Осы 
қара жат есебі нен 89 шақырым 
жылу желі лерін қайта жаңарту 
жос пар  лануда, – дейді ведом-
ство басшысы. 

Биыл сумен жабдықтау және 
су бұру жүйелерін салуға және 
реконструкциялауға респуб-
лика лық бюджеттен 269 млрд 
теңге б�лінген. +зімбек Пазыл-
бекұлының айтуынша, бұл жыл 
қорытындысы бойынша сумен 
жабдықтау қызметтеріне қала-
ларда – 98,8 пайыз және ауыл-
дарда 96,3 пайыз қолжетімділікті 
қамтамасыз етпек. 

– Сондай-ақ 4 мың шақы-
рымға жуық сумен жабдықтау 
және су бұру желілерін салу 
және реконструк циялау жұмыс-
тары жүргізіледі. Осылайша, 
2025 жылдың соңына дейін 
қалған 25 қала мен 1 395 ауыл 
сумен жаб дық тау қызметтеріне 
100 пайыз қамтамасыз етілмек. 
Қосымша, су ресурстарын үнем-

деу мақса тында бюджет қара-
жаты есебі нен сумен жабдықтау, 
су бұру жүйелерінің �ндірістік 
процес терін автоматтан дыруды 
жүргізу жоспарлануда. Осылай-
ша, бұл жұмысты табысты іске 
асыру судың коммерциялық 
және техникалық шығындарын 
15-40 пайызға т�мендетуге, 
инвес тиция лық шығындарды 
10-15 пайызға оңтайландыруға, 
электр энергиясына шығын-
дарды 15-20 пайызға қысқартуға, 
желілердегі апатты жағдайларды 
30-50 пайызға т�мендетуге және 
т. б. мүмкіндік береді, – дейді 
комитет т�рағасының міндетін 
атқарушы.

Ведомство басшысы эко-
логия лық мәселелерді шешу 
үшін 2023 жылдан 2028 жылға 
дейін 69 қалада кәріз-тазарту 
құрылыстарын салуды және ре-
кон струкциялауды жүзеге асыру 
жоспарланғанын жеткізді. Со-
ны мен қатар +зімбек Пазыл-
бекұлы саладағы инфра құры-
лымды жаңарту және ж�ндеу 
жұ мыстарын жүргізу бары сын -
дағы кедергілерге тоқталды. 
Оның айтуынша, жылумен, 
сумен жабдықтау және су бұру 
желілерін жаңғырту ж�ніндегі 
жобаларды іске асыру кезінде 
құрылыс-монтаждау жұмыстары 
�з мерзімінде аяқталмай жатады. 
Мұның негізгі себебі тех ника-
лық қадағалауды айқындау мер-
зімінің ұзақтығы, жабдықтар 
мен материалдарды жеткізудің 
кешіктірілуі және сот процестері 
болып табылады. 

Комитет басшысы тұрғын 
үй-коммуналдық шаруашылығы 
нысандарына инвестиция тарту 
қаншалықты деңгейде жүзеге 
асырылып жатқанына да тоқ-
талып �тті.

– ТКШ секторына респуб-
лика лық, жергілікті бюджет-
терден, табиғи монополиялар 
субъектілерінің инвестициялық 
бағдарламаларынан және �з 
қаражатынан инвестициялар 
тар  ты лады. Биыл Үкімет ел 
бойынша жылумен жабдықтау 
жүйелерін дамытуға нысаналы 
транс ферттер б�лу бойынша 
жаңа бюджеттік бағдарлама 
әзірледі. Бұдан б�лек, Ұлттық 
эко номика министрлігі іске асы-
ратын «Инвестицияларға айыр-
бастау тарифі» жаңа та рифтік 
саясаты коммуналдық салаға 
қосымша инвестициялар тартуға 
мүмкіндік береді және тозған же-
лі лер мен жабдықтарды қалпына 
келтіруге жол ашады, – деді ол. 

Қорыта айтқанда, осы бағыт-
тар бойынша тиісті жұмыс жал-
ғасатын болады және Үкіметтің 
тұрақты бақылауында болады.

ЖАҢА ЖАҢА 
БАҒДАРЛАМА БАҒДАРЛАМА 
ӘЗІРЛЕНДІӘЗІРЛЕНДІ

Б�гінде �аза�стан Республикасыны# $неркәсіп және 
�*рылыс министрлігі �ш негізгі ба-ыт бойынша белсенді 
ж*мыс ж�ргізуде. Б*л жылумен, сумен жабды�тау, су 
б*ру ж�йелерін дамыту мәселелерін �амтиды. Жалпы, 
2022 жылды# �орытындысы бойынша жылумен, су-
мен жабды�тау және су б*ру желілеріні# *зынды-ы 
шама мен 128 мы# км �*ра-ан. �*рылыс және т*р-ын 
�й-коммуналды� шаруашылы� істері комитетіні# мәлі-
меттеріне с�йенсек, желілерді# 51 пайызыны# тозу 
де#гейі орташа.  

Елімізде Т*р-ын �й саясатын реформалау ба-ытында бір�атар 
ж*мыс �ол-а алынып жатыр. Сонымен �атар =леуметтік кодексті және 
азаматтарды �олдауды# барлы� ж�йесін �айта �арау туралы шешім 
�абылданды. Осы >згерістерді# халы��а пайдасы мен тиімділігі �андай 
деген сауалдар т>#ірегінде Мәжіліс депутаты Aлы�бек Т*машиновпен 
с*хбаттас�ан едік.

Камила ЕРКІН

Халықтың аузынан жырып, шетел асып кеткен ақшаны, 
халықтың игілігіне неге жарат   паймыз? Бұйырса, 

қаңтардың басында �ңірлерге барып халықпен кездесеміз, 
ақпанның басында қайт қан ақшаны мектеп, аурухана 

салуға жұмсаумен қатар, баспана салуға жұм сау туралы 
мәселе к�тере міз. 



ҮÉËÅÑІÌ 
БАСТАУЫБАСТАУЫ

Сыр өңіріндегі жалдық сипатқа ие Байқоңыр қаласында басы ашық 
мәселе көп. Өзге елдің заңымен өмір сүретін ғарышты қалашықтың 
тұрғындары хабарласып, осындай мұң-мұқтажын жеткізіп отыр.

Жұлдызды қалашықта тіршілік етіп 
отырған дүйім жұрт Ресей меншігіндегі 
қалада �мір сүру күннен-күнге қиындап 
бара жатқанын айтып ашынады. Қым -
бат  шылық қыспаққа алған аймақта 
әлеу  меттік мәселе шаш-етектен. Азық-
түлік бағасының аспандап тұрғанын айт-
 пағанның �зінде, коммуналдық қыз    -
меттегі ала-құла баға, білім, денсау   лық 
саласындағы қордаланған мәселелер 
шешімін таппай тұрғанға ұқсайды. 

«$зім осы қалада 1980 жылдан бері 
тұрамын. Сол уақыттан бастап жұлдызды 
қалашықта қордаланған түйткілдер ше-
ші   мін таппай келеді. Соның ішінде ау -
рухана мәселесі қала халқын шар    шат  ты. 
Қаламызда бір кездері дүркіреп тұрған 
аурухана ғимараты бар. Бүгінде осы т�рт 

қабатты емдеу орны 4 жылдан бері 
жұмыс істемейді. Қаңырап бос тұр. 
Ресейдің меншігінде болғасын, Қазақ -
стан тарапынан пайдалануға рұқсат жоқ. 
Қиыны сол, бұл емдеу мекемесі барлық 
құрал-жабдықтармен, перзентхана, ги-
не кология сынды б�лімшелермен де 
қамтамасыз етілген еді. Бірақ жұмысын 
тоқтатқан. Соның салдарынан қаладағы 
жүкті әйелдер, науқастанған адамдар, 
облыс орталығына, к�рші аудандарға 
қатынап ем алуға мәжбүр. Тіпті, жабық 
режимдегі қалашықта Қазақстан иелігін-
 дегі жедел жәрдем қызметі де жоқ. Ре-
сей  дің жедел жәрдем қызметіне жү гіне-
міз.  Қолда бар мәліметке сәйкес, 
Қазақ  стан тарапынан Ресей медици -
насына биылдың �зінде 1,5 млрд теңге 

б�лініпті. Бұл қаржы осы жедел жәрдем, 
жүкті әйелдерді босандыру секілді Ресей 
тарапынан Қазақстан азаматтарына 
меди циналық қызмет к�рсетуге бағытта-
лып отыр деген ақпар бар. Ал Байқоңыр-
 дағы жалғыз облыстық к�пбейінді ауру-
хана филиалы перзентхана, жедел 
жәр  дем қызметімен қамтамасыз етілме-
ген. Сондықтан осындай қыруар қар-
жыны Ресей медицинасына б�лмей, 
есесіне �зіміздің медициналық қызмет 
сапасын арттыруға бағыттаса екен», – 
деп ашынады қала тұрғыны Кеңшілік 
Күзенбаев. 

Қала халқы қаңырап бос тұрған емдеу 
мекемесін Қазақстан меншігіне қайта-
руға тиіс деп есептейді. Себебі иесіз тұр-
ған бұл емдеу мекемесінде дайын меди-
циналық құрал-жабдықтар бар. Бірақ 
пайдаланылмай, бос тұр екен. Сондай-
ақ жыл сайын қазақтарға қызмет к�рсету 
үшін Ресей медицинасына қыруар қар-
жы б�лу ж�нсіз деп санайды. Есесіне, 
бұл қаражатты халықтың әлеу меттік 
жағ дайын жақсартуға бағыттауға тиіс 
екенін айтады. 

«Денсаулық сақтау саласындағы 
түйт  кілдердің түйіні тарқатылмай келе 
жатқанына талай жыл болды. Аталмыш 
емдеу мекемесінің ғимаратын Қазақстан 
меншігіне қайтарса, біраз мәселе шеші-
мін табар еді деп ойлаймын. Бұған дейін 
Ресей меншігінде болған білім мекеме-
лерін елімізге қайтару жұмыстары сәтті 
жүргізілді. Сондықтан бұл да шеші летін 
мәселе деп есептеймін. Жалпы, жұлдыз-

ды қалашықта к�кейкесті мәселе аз 
емес. Алайда кімге шағымданарымызды 
білмейміз. Ғарышты қала облысқа 
қарасты Қармақшы ауданының аума -
ғында орналасқан. Бүгінде Байқоңыр 
қаласы бойынша 13 участке бар. Бірақ 
қаламыздан Қармақшы ауданына бірде-
бір сайланған депутат жоқ. Сонда біздің 
базынамызды кім тыңдайды? Облыс 
әкіміне де үніміз жетпейді. Ең болмаса, 
Байқоңыр халқын аймақ басшысы қа-
былдаса, айтар шағымымыз аз емес», – 
деп ойын толықтырды қала тұрғыны. 

Негізінен, жалпы аумағы 5 497,5 гек-
тарды құрайтын Байқоңыр қаласында 
биылғы есеп бойынша 57 мыңның үстін-
де халық тұрады. Оның ішінде 40 мың 
615 адам Қазақстан азаматы болып та-
былады. Дейтұрғанмен, қала халқы жа-
бық қалашықта қазақстандықтардың 
құқы толық қорғалмай тұрғанын айтып 
ашынады. Ең сорақысы, коммуналдық 
т�лем жүйесінде екі елдің арасындағы 
айырмашылық жер мен к�ктей екен. 
Яғни, Ресей валютасына шаққанда қа-
зір гі т�лемақы қалтаға айтарлықтай 
салмақ салып тұрғанын алға тартады. 

«Жері қазақтікі болғанымен, заты 
Ресейдің меншігіндегі қалашықта мем-
ле    кеттік тіл мәселесі ойландырады. Қа-
зақтілді газет-журналдарды табу қиын. 
Сондай-ақ мемлекеттік тілде хабар тара-
татын аудиторияның да сапасы сын к�-
термейді. Cсіресе, тек қана қазақ тілінде 
хабар тарататын Қазақ радиосы бәріне 
қолжетімді емес. Бір жерде қабылдаса, 

қаланың екінші шетінде қабылдау қиын. 
Ал ресейдің радиолары қаланың барлық 
аумағында қолжетімді. Менің ойымша, 
қазақ радиосы әрбір үйде қосулы болуға 
тиіс. Сонымен қатар байқоңырлықтар 
жылу жүйесіне жыл бойына т�лем т�леп 
отырмыз. Бүгінде қалада т�рт қазандық-
    тың екеуі газға қосылғаны мәлім. Яғни, 
�зіміздің к�гілдір отынға қосылған. Со -
ған қарамастан, жылуға т�лейтін ақы 
аспандап тұр. Жылу бағасы неге т�менде-
   мей тұрғанын түсінбей отырмыз. Қала 
газға қосылса, ай сайын т�лейтін ақы 
арзандайды деп үміттенген едік. Бірақ 
олай болмай шықты. Ең бастысы, жылу 
маусымы аяқталса да, Байқоңыр билігі 
жылуға ақы алуды тоқтатпайды. Бұл қан-
 шалықты заңды? Осы мәселені реттеп 
берсе деген тілегіміз бар», – деп мұңын 
шақты қаланың тағы бір тұрғыны Күләш 
Сейілбаева.

Қалай дегенде де, байқоңырлықтар 
әлеуметтік жағдайы күн санап т�мендеп 
бара жатқанына қынжылып отыр. Басы-
ауырып, балтыры сыздаса, сапалы ме  -
дици    налық к�мекке зәрулік, комму   -
налдық т�лемдегі келеңсіздік, қалтаны 
қақ қан қымбатшылық жүйкені жұқар  -
тып тұрғанын еш бүкпесіз, жайып салды. 
Ендігі кезекте еститін Үкімет елдің жа-
най     қайын ескерусіз қалдырмаса деген 
тілегін жеткізді. 

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

БАЙҚОҢЫРДАҒЫ ЖҰРТТЫҢ БАЙҚОҢЫРДАҒЫ ЖҰРТТЫҢ 
БАЗЫНАСЫ БАРБАЗЫНАСЫ БАР

№145 (4393)
28 ЖЕЛТО�САН 2023 БЕЙСЕНБІ6 ӘЛЕУМЕТ

Қазақстанда бірыңғай уақыт 
бел деуі енгізілуі мүмкін. Билік-
тің бұл бас тамасы жүзеге асса 
және Үкі мет тің тиісті қаулысы 
қабылданса, онда ол келесі 
жыл      ғы тарихта қалар оқиға лар-
дың біріне айналмақ. Бірден 
1 5  ө ң і р д і ң  ж ұ р т ш ы л ы ғ ы н а 
2024 жылғы 29 ақпаннан 1 нау-
рызға қараған түні, сағат 00:00-
де сағат тілін 1 сағатқа кері 
жыл жытуға тура ке леді. Ғалым-
дар мен сарап шы лар бүкіл елді 
бір сағат бел   деуіне көшіруді 
қолдап отыр. Ал кейбіреулер 
үзілді-кесілді қарсылығын біл-
дірді.

ЖҰРТ НЕГЕ АЛАҢДАЙДЫ?
Жергілікті уақыт Астанада, Алматы 

мен Шымкент қалаларында, сондай-ақ 
Абай, Ақмола, Алматы, Жамбыл, Жетісу, 
Қарағанды, Қостанай, Павлодар, Сол  -
түстік Қазақстан, Түркістан, Ұлытау, 
Шы  ғыс Қазақстан облыстарында �згер  -
мек. Қалған бес облыс қана қазіргі уақыт 
белдеуінде қалады. 

Ендеше 2024 жылдан бастап, елі   міз  -
дің �ңірлерінің басым к�пшілігінің тұр  -
ғындары балабақшаға, мектепке, уни  -
верситетке, жұмысқа бару және бас қа 
шаруалары үшін бір сағат ерте оянуға 
мәжбүр болады. Бұл халыққа ұнап тұрған 
жоқ.

Сондықтан арнайы құрылған Уа  -
қытты есептеу тәртібі бойынша ве   -
д о м с т в о а р а л ы қ  ж ұ м ы с  т о б ы 
«UTC+5 бірың   ғай уақыт белдеуіне к�  -
шуді» түсіндіру үшін аталған 15 �ңірді 
аралап, қоғам белсенділерімен, медици-
на қызметкерлерімен, билік органдары 
жанындағы қоғамдық кеңестер мен 
қоғамдық бірлестіктер басшыларымен, 
сондай-ақ мәслихат депутаттарымен 
және ҚХА �кілдерімен кездесу �ткізіп 
жатыр. Түсіндірмек ниетте.

«Мен сағат белдеуінің ауысқанына 
қарсымын! Қарапайым адамдарға мұның 
еш керегі жоқ. $йткені күндізгі уақыт 
қысқарып қалайын деп тұр. Сонда бұл 
кімге пайдалы? Ақты қара, сұрды ала деп 
атап, халықты алдарқата беруді қою 
керек. Жұртшылықпен жүздесуге біз 
бұрын атын естімеген әлдебір «Жұлдыз  -
дар мен тұмандықтар физикасы» зерт  -
ханасының �кілдерін, келімсек ғалым-
дарды, физик мамандарды әкеліпті, 
оларды дәйектемелері сын к�термейді. 
Бір «ақхалаттыларды» шақырыпты, 
олары: «сағат тілін ауыстырмасақ, қатер-
  лі ісікке ұшырауларың мүмкін» деп қор-
қытады. Онкология белең алмау үшін 
экологияны жақсартпай ма?» – деді 
қоғам белсендісі Наталья Чайкина. 

Жергілікті тұрғын Қанат Мәмбетов 
к�п �ңірде сағат тіліне сәйкес, таң тым 
ерте ататынын қаперге салды. 

«Біздің Шығыс Қазақстан облысында 
онсыз да таң сағат 4-те атады. Уақыт «ке рі 
шегіндірілсе» бұдан былай күн сағат 3-те 
шығатын болады. Бірақ кім түнгі үште 
тұрады? Демек, жарық уақыт тың тұ тас 
5 сағаты жұрт шырт ұйқыда жат қан  да, 
босқа кеткелі тұр! Сарапшы   лардың 
айтуынша, шығыс �ңірлерді және Алма-

 ты қаласын керісінше, қазіргі қысқы 
уақытта қалдырмай, жазғы уақытқа 
ауыс тыру керек. Яғни, сағат тілін бір 
сағатқа алға жылжыту қажет. Сонда 
астро   номиялық уақыт географиялық 
уақыт белдеуіне жақындайды. Сол 
себепті мен бірыңғай уақыт белдеуіне 
к�шуге түбегейлі қарсымын!» – деді ол.

Қазақстандықтар «келер жылдан бас-
тап, жұмыстан кейінгі «күндізгі жеке 
уақыт» қысқарады» деп мазасызданады. 
$йткені кешкі 18:00-ден кейін жұмыстан 
шыққан еңбеккерлер үшін негізінен 
1,5 сағат қана күндіз жеке уақытына қал-
ғалы тұр. Содан кейін қала, ауыл қараң-
ғылық құшағына енеді. Қазіргі кезде 
күндізгі жеке уақытқа шамамен 2,5 са  -
ғаттай бар. Оның күрт азаюы кеңсе   лерде, 
сауда орындарында, жабық б�лмелерде, 
зауыт-цехтарда күн к�зіне шықпай 
отыратын адамдар үшін бұл – салмақты 
«контраргумент» болса керек. 

Бүгінде бүкіл елді біртұтас уақыт 
белдеуінде топтастыруға қарсылық та -
нытуда, әсіресе шығысқазақ   стан   дықтар 
белсенді. Олар шығыс �ңірлерді керісін-
ше, бір сағат алға жылжытуды талап 
етуде. 

Осы бастамаға Үкімет атынан жауап-
 ты Сауда және интеграция министр -
лігінің Техникалық реттеу және метро  -
логия комитеті Фесенков атындағы 
Ас тро   физикалық институт маманда  -
рының ақпаратына сілтеме жасап, ШҚО 
тұрғындарының қаупін ішінара растады. 

Институт дерегінше, мәселен, егер 
қазіргі уақыт қалса, онда 2024 жылғы 
22 маусымда $скеменде таң сағат 4:15-те 
атып, күн 20:43-те батады. Үкімет пен 
оның ғалымдары ұсынып отырғандай, 
сағат тілі кері шегерілсе, онда 2024 жылғы 
22 маусымда таң 3:15-те атып, күн 19:43-

те ұясына қонады. Ғалымдар $с кемен 
қаласы және бүкіл ШҚО UTC+5 пен 
UTC+6 уақыт белдеуінің шека  расында 
орналасқанына назар аудартты. Билік 
болса, оларды басыбайлы UTC+5 бел-
деуіне сығымдап енгізбек. 

ҮКІМЕТТІҢ Д�ЙЕКТЕМЕСІ 
ҚАНДАЙ?

Мемлекет тартқан сарапшылардың 
бірі, Шығыс Қазақстан облысының к�п-
са  лалы онкология және хирургия орта -
лығы бас дәрігерінің орынбасары Анна 
Кухарева UTC+5 бірыңғай уақыт бел -
деуіне к�шудің пайдасын алға тар тады.

– Қазақстанда бірыңғай уақыт бел  -
деуін орнатудың «с�зсіз пайдасын» атап 
�ткім келеді. $йткені біздің пациенттер 
үшін табиғи және биологиялық белдеу  -
лерді синхрондау керек. Профилактика 
саласында физиологиялық ұйқының 
ұзақтығын қалыпқа келтіру маңызды. 
Дұрыс ұйқы адамның иммунитетіне оң 
әсер етеді. Иммунитеті жақсы қазақстан-
  дықтар созылмалы ауруларға бейім бол-
майды. Бізде бірыңғай сағат белдеуі ен гі-
  зілсе, пациенттерімізге тағайын   дай тын 
дәрілік препараттарды қабылдау био  -
логиялық уақыт белдеулеріне сәйкес, 
яғ ни тиімдірек жүреді, – деді А.Кухарева.

Шығыс Қазақстан облыстық мәсли  -
хатының т�рағасы Денис Рыпаков қоғам 
тарапынан сын айтылып жатқанын 
жасырмады, бірақ оның пікірінше, 
қоғамдық пікірді �згерту үшін түсінік -
теме жұмыстарын күшейткен ж�н. 

«Халық тарапынан: «Бұл бізге не 
үшін керек? Біз бұрыннан осы уақытта 
�мір сүріп жатырмыз, соған бой үйреттік» 
дегендей, к�птеген қарама-қайшы пікір 
айтылып жатыр. Жұрт бір сағат бұрын 
тұру керектігіне, жарық күннің ертерек 

басталатынына алаңдайды. Бірақ бұл 
жерде біздің балалар бір сағат бұрын 
т�секке жатып, олардың ұйқысы қана  -
тынын ескеру маңызды. Дәрігерлерден, 
хронобиология бойынша сарап   шы  -
лардан, географтардан түсініктеме ал-
дық», – деді депутат.

«Астана» медицина университетінің 
Қалыпты физиология кафедрасының 
меңгерушісі Курейш Хамчиевтің пі   кі -
рінше, уақыттың дұрыс белгіленбеуі 
созылмалы шаршауға, түрлі аурулардың 
пайда болуына ықпал етеді.

«К�птеген �ңірде десинхроноз болып 
тұр. Биологиялық ырғақтардың сәйкес 
келмеуі – ұзақмерзімді шаршаудың, 
депрессияның, ұйқысыздықтың және 
�німділіктің т�мендеуіне себеп. Мұның 
бәрі жүрек-қан тамырлары, қатерлі ісік 
және басқа аурулардың дамуы қаупіне 
түрткі болуы мүмкін. Циркадиялық 
немесе биологиялық ырғақтар �мірі-

міздің ажырамас б�лігі. Циркадиялық 
стрестерге қарсы тұру �те қиын. Сон -
дықтан бүкіл республика халқының 
табиғи ырғағын синхронизациялау қа  -
жет», – деді К.Хамчиев.

Сауда және интеграция министрлігі 
«Қазақстан Республикасының аума-
ғында уақытты есептеу тәртібі туралы» 
Үкіметтің 2000 жылғы 23 қарашадағы 
№1749 қаулысына �згерістер енгізу ту-
ралы» Үкіметтің жаңа қаулысының 
жобасын әзірледі. Құжат жаңа жылдың 
1 наурызынан бастап, бүкіл Қазақстанды 
жалғыз ғана UTC+5 сағат белдеуінде 
топтастыруды қарастырады.

«УАҚЫТТЫ» БІРІКТІРУ 
ХАЛЫҚТЫ БІРІКТІРМЕДІ

Ведомс т в оның т ү с інд іру інш е, 
Қазақстанда бүгінде екі сағат белдеуі 
UTC+5, UTC+6 қолданылады. Бұл ретте 
ел азаматтарының едәуір б�лігі �зінің 

географиялық уақытынан оза отырып, 
UTC+6 әкімшілік сағат белдеуінде �мір 
сүреді. Ғалымдардың пікірінше, озық 
уақытты қолдану – бірқатар аурулардың 
шиеленісу факторларының бірі. 

Осыған байланысты Қызылорда 
және Қостанай облыстарының қоғам 
бел  сенділері, Парламент депутаттары 
уа  қытты есептеу мәселелерін мезгіл-
мез   гіл к�теріп отырды. Соның ішінде 
тек Қызыл орда �ңірінің тұрғындары 
ғана сағат тілін ауыстыруға қол жеткізе 
алды. 

Cйткенмен, бұл мәселені кешенді 
пысықтау үшін Сауда және интеграция 
министрлігінің жанынан арнайы жұмыс 
тобы құрылды. Оның құрамына 60-тан 
астам мүше – ғылыми институттардың, 
медициналық жоғары оқу орындарының 
�кілдері, Парламент депутаттары, орта  лық 
және жергілікті мемлекеттік орган    дардың 
�кілдері мен қоғам белсенділері кірді.

Жұмыс тобының бастамашыл мүше  -
лері арнаулы есепті әзірледі. Онда озық 
уақыттың әлеуметтік салдары адам 
ұйқы    сы қанбауының созылмалы сипат 
алуына, физикалық және ақыл-ой бел   -
сенділігінің, иммунитеттің т�мен    деуіне 
соқтыраты айтылған. Бұл есеп 1 желтоқ-
   сандағы жұмыс тобының отыры    сында 
қаралған. Нәтижесінде, есеп бекітілді 
және Қазақстанда UTC+5 бірыңғай 
уақыт белдеуін енгізу ұсынылды.

«Сарапшылардың пікірінше, елдегі 
уақытты есептеудің к�рсетілген нұсқа  -
сы – ең дұрыс және қолайлы нұсқа. 
Қазақ   станның к�птеген �ңірі үшін таби-
ғи уақытқа �те жақын уақытты пайда  -
лануға мүмкіндік береді. Осыны ескере 
отырып, еліміздің барлық аумағы 
бойын   ша UTC+5 бірыңғай сағат бел-

деуін қолдану ұсынылады. 15 �ңір 
2024 жылғы 29 ақпаннан 1 наурызға 
қараған түні жергілікті уақытты 1 сағат 
артқа жылжытуы керек. Жергілікті 
уақыт тек Ақт�бе, Атырау, Батыс Қазақ  -
стан, Қызылорда және Маңғыстау об  -
лыстарында �згермейді, олар UTC+5 
са   ғат белдеуінде қалады. Осылайша, 
Қазақстанның барлық аумағында 5-ші 
сағат белдеуі (UTC+5) қолданылатын 
болады», – деп хабарлады Сауда және 
интеграция министрлігі.

Айта кету керек, Үкіметтің қаулы 
жобасын «Ашық НҚА» порталында 
қоғамдық талқылау тоқтатылды. Құжат 
меморгандардың келісімінен �ткен соң 
қабылдануы мүмкін. Алайда әлеуметтік 
желіде халық �з қарсылығын білдіруді 
жалғастырды. Қазақстан Үкіметінің «Бір 
белдеу, бір сағат» бастамасы айнала -
сындағы пікірталас та келесі жылға 
к�шетін түрі бар.

Елдос СЕНБАЙ

Бүгінде бүкіл елді біртұтас уақыт белдеуінде 
топтастыруға қарсылық та  нытуда, әсіресе 

шығысқазақ   стан   дықтар белсенді. Олар шығыс 
�ңірлерді керісін ше, бір сағат алға жылжытуды 

талап етуде. 

«БІР БЕЛДЕУ, «БІР БЕЛДЕУ, 
      БІР САҒАТ» –      БІР САҒАТ» –  



Батыс �аза	стан облысыны� жол 
патрульдік полициясына 96 су жа�а 
авток�лік берілді, оларды� �шеуіне 
кибершериф ж�йесі орнатыл"ан. Енді 
б$л к�ліктер жол апаты к�п тіркелетін, 
	ауіпті тасжолдарда жол 	ауіпсіздігін 
ба	ылайды. Облысты	 Полиция 
департаменті басты"ыны� бірінші 
орынбасары Жанболат Жаншин 
Атырау – Орал тасжолына екі бірдей 
кибершериф 	ойылатынын айтты. 
Биыл осы ба"ытта 26 жол апаты 
тіркеліп, салдарынан 21 адам 	аза 
тап	ан. 

«БҚО-да 11 айда 385 жол к�лік оқиғасы 
тіркелді. Салдарынан 94 адам к�з жұмып, 
473 адам түрлі дене жарақатын алды. 
Жас�спірімдердің қатысымен 84 апат 
тіркеліп, 9 бала қайтыс болды. 92 бала 
ауруханаға түскен», – дейді жергілікті 
полиция қызметінің аға инспекторы Арман 
Байекесов.

Атырау – Орал тасжолы республикалық 
маңызға ие. Жол 2005 жылы қолдануға 
берілген. Бүгінде оны «ҚазАвтоЖол» 
мемлекеттік мекемесі күтіп ұстайды: қыста 
қарын күреп, мұзын ояды, жазда қоқыстан, 
ш�птен тазалайды, жол белгілерін орнатады, 
түзейді. Атырау – Орал тасжолын күтіп 
ұс тауға бюджеттен былтыр – 315 млн, 
биыл 485 млн теңге қаржы жұмсалған. 
*йтсе де, облыста бұл мекеменің жұмысына 
к�п сын айтылады. *леуметтік желіде екі 
күннің бірінде аталмыш трассаның к�к 
мұз, қалың қардан тазаланбаған видеосы 
жарияланады.

«ҚазАвтоЖол» мүлдем жұмыс істемейді. 
Он шақты күн бұрын қар жауғанда Атырау 
– Орал тасжолы к�к мұз болып жатты. 
Ешкім тазалаған да, құм сепкен де жоқ. 
Бұл мәселені облыс әкіміне де айттым. 
Бар проблема – тендерде. Кез келген 
компания тендерге қатыса береді, оның 
техникасы бар ма, адам күші жете ме ешкім 
тексермейді. Мысалы, таныс компанияның 
техникасын жалға алып, құрал-жабдығым 
түгел деген жалған құжат жасатып,  тендер 
ұта береді. Мұндай олқылықтың сал-
дарынан апат к�бейіп, адам қырылып 

жатыр», – деп қынжылады блогер Айболат 
Букенов. 

Ел арасында жиналған арыз-шағымды 
арқалап, «ҚазАвтоЖол» мекемесінің БҚО 
филиалына бардық. Мекеме директорының 
орынбасары Дамир Тілеубаев халықтың 
сынын естіп-біліп жатырмыз деген сыңай 
танытты. 

«Атырау – Орал тасжолының жалпы 
ұзындығы – 303 шақырым. Атырау 
облысының шекарасынан басталып, Орал 
қаласының кіре берісіне дейінгі аралықты 
күтіп ұстаймыз. Жол бойында екі учаске 
бар. Онда тұз, құм себетін жеті әмбебап 
машина жүреді. Қазір жаңадан КамАздар 
сатып алып жатырмыз. Тайпақ ауылының 

маңында қосымша б�лімшеде жұмысшы-
ларға арналған жатын орын, техника 
қоятын және құм қоспасын сақтайтын 
қойма бар. Қазір ауа райы қолайсыз болып 
тұр, біресе қар жауып, енді бірде жаңбыр 
жауып жатыр, жер тез еріп, тез қатады әрі 
қатты жел. Осындай кезде Тайпақ маңын-
дағы кезекшілікте тұрған техникалар мен 
құмды пайдаланамыз. Трасса бойында 
екі-үш жерде құм мен тұз қосылған қоспа-
лар дан қор үйіліп тұр. Бүгінде 4,5 мың 
тонна материал экспертизадан �тіп, дайын 
тұр. Бірінші кезекте к�пір, қиылыс, бұры-
лыс тарға құм сеуіп, тазалаймыз. Бір к�лікке 
тиелген құм мен тұз қоспасы шамамен 8 
шақырымға жетеді. Кейін ол қайта келіп 

тиеп, жолға шығады. Осы орайда кей 
азаматтар бізді түсінбей жатады. Құм тиеуге 
бара жатқан техникаларды к�ріп, құм 
шашпай, босқа жүр деп видеоға түсіріп, 
әлеуметтік желіге таратады», – дейді Дамир 
Тілеубаев.

Сондай-ақ Чапай ауылы маңына про-
екциялық жаяу �ткінші жолағы орнатылған. 
Ол ауа райының қолайсыз күнінде де жаяу 
жүргінші жолағына жарық түсіріп тұрады. 
Т�рт түлік те жолға жиі шығып кетеді. 
Мұн дай жағдайды азайту үшін тасжолға 
жақын ауыл маңынан ұзындығы үш мың 
метр электр бақташы қойылған. Дамир 
Тілеубаевтың айтуынша, қазір тасжолдың 
жағдайы қанағаттанарлық, ауа райының 
қолайсыз күніне арналған техника да, 
материал да жеткілікті, кезекші топ та 
дайын. 

Облыстық қоғамдық кеңес мүшесі 
Нұрлан Сәдірдің пікірінше, Атырау – Орал 
жолындағы апатты азайту үшін екі араға 
теміржол қатынасын қосу немесе трассаны 
т�рт жолаққа кеңейту керек. 

«Екі ортаға теміржол қатынасын қоссақ, 
қауіпсіз әрі арзан болар еді. Сондай-ақ 
әлемдік стандартқа сәйкес, үлкен қалалар 
арасындағы жол т�рт жолақты болуы 
керек. Бұл жол қауіпсіздігі үшін де, туризмге 
де қолайлы. Оның үстіне, жағдайы т�мен 
жергілікті халық арзан, ескі к�лік айдауға 
мәжбүр. Жол апатына тозығы жеткен 
к�ліктер де сеп болады. Тұрғындардың 
әлеуметтік жағдайы түзелмей, жол апатын 
азайтамыз деу ақылға қонбайды. Cйткені 
жолға шығатын к�лік ең алдымен техника-
лық талапқа сай болу керек. Конституцияда 
еліміздің ең үлкен байлығы – адам және 
адамның �мірі деп к�рсетілген. Адам �мірі 
мен саулығына ешқандай қаражат үнемдеп 
жұмсалмауы керек. Ешкімге пайдасы жоқ 

конференция, жиын-той �ткізуді қойып, 
қаржыны маңызды іске бағыттау керек», 
– деді Нұрлан Сәдір.

БҚО Полиция департаменті Атырау 
– Орал тасжолына қойылған кибершериф 
жүйесінің к�мегімен жол апатының санын 
азайтуды жоспарлап отыр.

«Биыл 13 желтоқсанынан бастап ки-
бер шериф жүйесі іске қосылды. Содан 
бері 100-ден астам жылдамдық асыру 
фак тісі анықталды. Бұл құрылғы  апат 
қаупі жоғары трассаларға қойылып отыр. 
Қазір Орал – Атырау тасжолының бойында 
екі кибершериф жүр. Оларды басқа да 
қауіпті жолдарға шығарамыз. Бұдан б�лек, 
бұрыннан жұмыс істеп тұрған «Арқан» 
жылдамдық �лшейтін құрал бар. Талдау 
нәтижесінен байқағанымыз, жол апаттары 
жылдамдықты асырғаннан болып жатады. 
Сондықтан бұл бағыттағы бақылауды 
кү шейтуді к�здеп отырмыз», – дейді *кім-
шілік полиция басқармасы бастығының 
орынбасары Олжас Ибрайымов. 

Кибершериф жүйесі – 360 градусқа 
бұрылатын камерасы бар 300 метрге дейінгі 
қашықтықтан жұмыс істейтін құрылғы. 
Ол жылдамдығын асырған к�лікті, куәлігі 
жоқ жүргізушіні анықтап, айыппұлы бар, 
техникалық байқаудан �тпеген, сақтандыруы 
жоқ к�ліктерді дереу тіркеп отырады. 

– *кімшілік жазаның мақсаты адамды 
тәртіпке шақыруды к�здейді. Айыппұлды 
бір т�лейді, екі т�лейді. Қалтасына салмақ 
салған соң жолдағы қауіпсіздік ережесін 
сақтап жүруді үйренеді деген үміттеміз, 
– дейді Олжас *зімбекұлы. 

«ҚазАвтоЖол» мекемесі БҚО филиалы 
директорының орынбасары Дамир 
Тілеубаевтың айтуынша, 2026 жылы Атырау 
– Орал тасжолы қайта салынып, бұл құры-
лыстан кейін тасжолы т�рт жолаққа 
кеңей  мек. Қазір сметалық құжаттары 
әзір ленуде. Ал Полиция департаменті 
жаңа жылдан кейін тағы 17 кибершериф 
жүйесіне қосылған к�лік сатып алуды 
жос парлап отыр. Бұл жүйе тасжол дардағы 
жол апатының санын азайтады деп үміт-
тенеміз.

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА 
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КИБЕРШЕРИФ АПАТТЫ КИБЕРШЕРИФ АПАТТЫ 
АЗАЙТА МА?АЗАЙТА МА?

Осыдан біраз б$рын 
Жетісу облысыны� Жаркент 
айма"ында"ы ж�гері �сіретін 
ди	андарды� жанай	айын 
жариялады	. Онда ж�гері 
дәнін басты 	абылдаушы –
жергілікті «Жаркент крахмал-
сірне» зауыты дәнді тым 
арзан"а ба"алап отыр"анын, 
бас	а айма	тарда"ы 	а был-
даушыларды� да кежегелері 
кері тартып, биыл ж�геріні� 
	абылдау ба"асы т�мендеп 
т$р"анын жазды	. 

Соның кесірінен диқандардың 
біразы жайқалған жүгеріні алқаптарда 
қалдырып, орақ салмай отырғаны 
да айтылды. Cйткені ақыр соңында 
болымсыз бағаға �ткізіліп кетуі мүмкін 
алтын дәнді алқаптан жинап алу 
шығынын айтпағанда, оны сақтап, 
кептіретін орындар да жетіспейтіндігі 
белгілі болған. Жаркент аймағындағы 
жағдай осындай болып тұрғанда, 
облыстың басқа аудандарындағы 
ахуал тіптен күрделеніп кеткен екен. 
Бұл �ңірлерде жүгерінің дені сол 
бойы орылмай, қар астында қалыпты. 
Осыдан біраз бұрын аудандарды 
аралағанда бұған к�зіміз жетті. Жалпы, 
биыл Алматы және Жетісу облыстары 
бойынша егілген жүгері алқаптарының 
аумағы 90 мың гектарға жуықтаса, 
соның тең жарымы орылмай, 
жиналғаны болса �ткізілмей, 
қырмандарда қар басып жатыр. Ал 
қос облыстың басшылары Астанада 
есеп бергенде дәнді дақылдар жинау 
қорытындысына сәйкес, еліміз 
бойынша алғашқы бестіктен 
к�рінетіндерін айтып айды аспанға 
шығарды.

Cткен жылдары отандық қайта 
�ңдеушілер жүгері дәнінің қабылдау 
бағасын тоннасына 100-120 теңгеден 
тұрақты түрде ұстап тұрды. Ал басқа 
дақылдардың құны жыл сайын 
құбылып, шаруаларды әуре-сарсаңға 
салғанын к�рдік. Қалай болғанда да, 
еңбек адамдары бірінші кезекте 
айналасына қарап, алдағы жоспарын 
түзеді. Cткен күзде пайдалы болған 
дақылды таңдайды. Қазіргі кезде 
оларға нарықта қалыптасар жағдайды 
саралап, алдағы жылдарды болжап 
барып, ақыл-кеңестер беру жағы 
кемшін. Cндіріс пен ғылыми-зерттеу, 
сараптау-болжау, жоспарлау органдары 
арасында байланыс мүлде жоқ. «Ортақ 
�гізден оңаша бұзауды» артық 
к�ретіндер �з білгендерімен қарекет 
етуде.

Фермерлердің айтуларынша, 
биыл �нім мол. Ал оны сақтап, 
кептіріп, �кізуде проблема шаш 
етектен. Қоймалар, кеп тіргіштер, 
вагондар жетіспейді. Жүге рішілердің 
жағдайдың тым күрделі екенін айтып, 
дабыл қаққанына бірнеше ай болған. 
Ауданнан түк шықпаған соң облысты 
мазалап, мұнан қайыр болмағаннан 

кейін Үкіметке, министрлікке дейін 
�тініштер жазылып, жеделхаттар 
ж�нелтілген. Барлық сатыдан 
жаттанды жауаптар келген де, 
тынышталған. Соның салдарынан 
екі облыста тонналаған жүгері алқаптар 
мен қырмандарда шіріп жатыр. 
Осылайша, биыл майбұршақ пен 
бидайдың орнына жүгеріні таңдағандар 
жер сипап қалатын сыңайлы. 

– Біз егіп болғаннан кейін 
облыстық Ауыл шаруашылығы 
басқармасына барлық қажетті цифрды 
тапсырамыз. Облыстағы лар мен 
министрліктегілер Алматы және 
Жетісу облыстары бойынша 90 мың 
гектарға жуық жүгері егілгенін жақсы 
білді. *р гектарынан 10 тоннадан 
алғанның �зінде 900 мың тонна �нім 
жиналатынын мектеп оқушысы да 
есептей алады. Осылардың барлығын 
алдын ала жүйелеп, қаттап-шоттап, 
қырмандарды, қоймаларды, тасы-
малдайтын вагондарды, қабылдайтын 
қайта �ңдеу орындарын сақадай-сай 
қылып қоюға болатын еді ғой... 
Былтырлары «Жаркент крахмал-
сірне» зауыты мен «АзияАгорФуд» 
ЖШС-не �ткізіп келдік. Биыл екі 
кәсіпорын да қоймаларын қажетті 
�німмен ерте толтырып алды да, 
қабылдауды тоқтатты. Cнімді �ткізу 
де оңай емес. Оны кептіру керек. 
Содан кейін барып құс және мал 
�сірушілерге сатуға болады. Бірақ 
кеп тіргіштер жетіспейді. Кейбір 
кәсіп орындар 1 000 тонна дәнді 
кептіруге 13-15 миллион теңге 
сұрайды. Қазіргі кезде шығынымыз 
басымыздан асып кетті. Күзде жа-
бамыз деген несиелер де жан-жақтан 
қысып барады, – дейді Іле ауданын-
дағы шаруа қожалық тарының бірінің 
жетекшісі Ербол Қожахметов. 

Қос облыс бойынша жасалған 
болжамға сәйкес, 90 мың гектардың 
40 пайызға жуығы далада қалып, 
шаруалар шарасыз дықтан не істерін 
білмей отыр. 

Жоғарыда айтылғандай, екі 
облыстың жүгерішілері жағдайды 
айтып, Премьер-Министрге, Пре-
зидент аппаратына дейін шығыпты. 
Іле-шала Парламент Сенатының 
депутаттары келіп кеткен. Диқандар 

тіпті болмаса, ҚТЖ арқылы вагондар 
б�лінсе, оларды жүгері дәнімен 
толтырып, тұйықтарға қойып, ал бос 
қоймаларға ылғалы жоғарылау болып 
тұрған дәнді қабылдап, кептіріп, 
сақтау ж�нінде ұсыныс білдірген. 
Алайда бұл ұсыныстың соңы да 
сиырқұй мышаққа салынып кеткен.

Аграршылар дәл қазіргі әлемдік 
нарық аласұрып, климат «тосын-
сыйлар» тарту етіп жатқан шақта 
қолда тұрған мол �німнің қадірін 
білмей, қар астында қалдыру 
қастандықпен бірдей деп есептейді. 
Отандық фермерлер жемнің бағасы 
аспандап барады деп дабыл қағуда. 
Жүгері биыл фермерлерден Азық-
түлік келісімшарт корпорациясы 
арқылы сатып алынатын дақылдар 
қатарына енбепті. Ондағылар: «Біз 
Үкіметтің �кімімен жұмыс істейміз 
және �з бетімізбен сатып алу үшін 
жеке қаражатымыз жоқ» деп 
түсіндіреді, барлығын жоғарыға 
сілтеп. Министрлік болса, Жаркенттегі 
және К�ксу ауданындағы кәсіпорын-
дардың қоймалары толып кеткенін, 
кептіргіштердің дұрыс жұмыс 
істемейтінін және ҚТЖ тарапынан 
нақты к�мек болмай тұрғанын айтады. 
Ал сатып алу бағасының т�мендеп 
кетуін Ресейден жеткізушілердің 
нарықтан т�мен экспорттық баға 
ұсыну арқылы Орталық Азиядағы 
бұған дейін Қазақстан жүгерісін алып 
келгендерді �здеріне бұрып әкеткен-
дігімен түсіндіреді. Қазіргі кезде 
ресейлік қайта �ңдеушілердің бағасы 
келісіне 50 теңге м�лшерінде. Сонымен 
бірге сырттан тасымал данатын жүгері 
дәні де шамадан тыс артып кеткен. 
Сондықтан екі облыстың ауыл шаруа-
шылығын дағы лар мәселені шешуді 
майшаммен қарап, Солтүстік Қазақ-
стан, Ақмола облыс тарындағы сүт-
тауарлы ферма лармен, еліміздегі құс 
�сірушілер, ет-сүт одақтарымен, 
шошқа �сіру шілермен келісс�здер 
жүргізуде. Бі рақ қолдарын мезгілінен 
кеш сер меген сияқты.

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы 

ЖҮГЕРІНІҢ ЖАРТЫСЫ ЖҮГЕРІНІҢ ЖАРТЫСЫ 
ҚАР АСТЫНДА ҚАЛДЫҚАР АСТЫНДА ҚАЛДЫ

««�лімтау» КС-1 компрессорлық станция алаңында жаңадан құрылыс салу, қолданыстағы ғимараттар 
мен құрылыстарды қайта жаңғырту және күрделі ж+ндеу» жұмыс жобасын әзірлеу» жұмыстарын сатып алу 

бойынша қайта ашық тендердің нәтиже туралы хабарландыру 

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС ««*лімтау» КС-1 компрессорлық станция алаңында жаңадан құрылыс 
салу, қолданыстағы ғимараттар мен құрылыстарды қайта жаңғырту және күрделі ж�ндеу» жұмыс жобасын 
әзірлеу» жұмыстарын сатып алу бойынша қайта ашық тендер �ткізілмеді деп таниды. 

Қосымша ақпарат пен анықтаманы + 7 (727) 393-04-50 телефоны арқылы алуға болады.

Объявление о результатах повторного открытого тендера по закупке работ «Разработка РП 
"Строительство новых, реконструкция и капитальный ремонт существующих зданий и сооружений на 

площадке компрессорной станции КС-1 "Алимтау"»

ТОО «Азиатский Газопровод» признает повторный открытый тендер по закупке работ «Разработка РП 
"Строительство новых, реконструкция и капитальный ремонт существующих зданий и сооружений на 
площадке компрессорной станции КС-1 "Алимтау"» - несостоявшимся.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-04-50.
    

««�лімтау» КС-1 вахталық қалашығы алаңында жаңадан құрылыс салу, қолданыстағы ғимараттар мен 
құрылыстарды қайта жаңғырту және күрделі ж+ндеу» жұмыс жобасын әзірлеу» жұмыстарын сатып алу 

бойынша қайта ашық тендердің нәтиже туралы хабарландыру 

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС ««*лімтау» КС-1 вахталық қалашығы алаңында жаңадан құрылыс салу, 
қолданыстағы ғимараттар мен құрылыстарды қайта жаңғырту және күрделі ж�ндеу» жұмыс жобасын 
әзірлеу» жұмыстарын сатып алу бойынша қайта ашық тендер �ткізілмеді деп таниды. 

Қосымша ақпарат пен анықтаманы + 7 (727) 393-04-50 телефоны арқылы алуға болады.

Объявление о результатах повторного открытого тендера по закупке работ «Разработка РП 
"Строительство новых, реконструкция и капитальный ремонт существующих зданий и сооружений на 

площадке вахтового поселка КС-1 "Алимтау"»

ТОО «Азиатский Газопровод» признает повторный открытый тендер по закупке работ «Разработка 
РП "Строительство новых, реконструкция и капитальный ремонт существующих зданий и сооружений 
на площадке вахтового поселка КС-1 "Алимтау"» - несостоявшимся.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-04-50.

«Компьютерлер және орг. техника» тауарларын сатып алу ж+ніндегі қайта ашық тендердің 
қорытындылары туралы хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС – Қазақстан Республикасы, 050000, Астана қ, Медеу ауданы, Кабанбай 
Батыр к-сі, 25 үй, 3-ші қабат, БСН 140440025423, «Aj-techCom» ЖШС тендерлік �тінімі «Компьютерлер 
және орг. техника» тауарларын сатып алу бойынша қайта ашық тендердің жеңімпазы деп таниды.

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады: + 7 (727) 393-02-04.

Объявление об итогах повторного открытого тендера по закупке товаров
 «Компьютеры и орг. техника»

ТОО «Азиатский Газопровод» признает победителем повторного открытого тендера по закупке товаров 
«Компьютеры и орг. техника» - тендерную заявку ТОО «Aj-techCom» - Республика Казахстан, 050000, 
город Алматы, Медеуский район, ул. Кабанбай Батыра, дом 25, 3 этаж, БИН 140440025423.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-02-04.

«КС-6 «Отар» компрессор станциясындағы басқару жүйесін жаңғыртуды техникалық қадағалау» 
қызметтерін сатып алу бойынша қайта ашық тендердің нәтиже туралы хабарландыру 

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «КС-6 «Отар» компрессор станциясындағы басқару жүйесін жаңғыртуды 
техникалық қадағалау» қызметтерін сатып алу бойынша қайта ашық тендер �ткізілмеді деп таниды. 

Қосымша ақпарат пен анықтаманы + 7 (727) 393-04-76 телефоны арқылы алуға болады.

Объявление о результатах повторного открытого тендера по закупке услуг «Технический надзор за 
модернизацией системы управления на компрессорной станции КС-6 «Отар»

ТОО «Азиатский Газопровод» признает повторный открытый тендер по закупке услуг «Технический 
надзор за модернизацией системы управления на компрессорной станции КС-6 «Отар» несостоявшимся.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-04-76.
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Кеште Павел Тарасеевичтің 
дирижерлік етуімен Алматы қала-
сындағы «Қазақстан Камератасы» 
классикалық музыка ансамблі де 
�нер к�рсетті. Бұл ансамбль 1997 
жылғы ансамбльдің к�ркемдік же-
текшісі, Қазақстан Республикасының 
Халық артисі, профессор Гаухар 
Мырзабекованың бастамасымен 
құрылған болатын. Осы уақыт 
ішінде ансамбль құрамындағы жас 
музыканттар әлемнің к�птеген 
еліне гастрольдік сапармен барып 
қайтты. Олар бұл кеште «Симфония 
29 финал», «Айттым сәлем Қаламқас» 
сияқты сазды шығармаларды орын-
дады. Музыкалық кешті композитор 

Серік Еркінбеков жоғары деңгейде 
бағалады.

«Бағдарламалары �те күшті. 
:лемнің шығармалары, компози-
торлары, үлкен орындаушыларымыз 
солардың репертуарларынан жақсы-
лап түсіріп, �зіміз де аздап таңғалдық. 
Жақсылық тілейміз. Оркестр �се 
берсін. Тағы да келешекте үлкен 
әлемдік концерттік залда концерт-
терін беріп, осылай �зіміздің қазақ 
�нерін к�рсетсе, біз �те қуанышты 
боламыз», – деді ол.

 Еске салайық, Жетісу облысы-
ның Дәнеш Рақышев атындағы 
филармониясы эстрадалық-симфо-
ниялық оркестрі 2023 жылғы 27 
маусым күні құрылған. 

Талды�ор�анда Жетісу облысты� Дәнеш Ра�ышев атында�ы 
филармониясы эстрадалы�-симфониялы� оркестріні, классикалы� 
музыка кеші /тті. 

7збекстанда со,�ы 7 жыл-
да ал�аш рет халы�аралы� 
а�ындар айтысы /тті. Жыр 
додасы жергілікті �аза� мәдени 
орталы�ыны, �олдауымен 
?йымдастырылды. 

Қазақ пен қырғыздың арқалы 
ақындары бас қосқан айтулы 
айтыстың бас жүлдесіне 10 миллион 
сом, яғни 400 мың теңге тігілді, ал 
жалпы жүлде қоры миллион теңгеге 
жуықтады. С�з құдіретін тереңінен 
түсінетін қазақ қашанда ұлттық 
құндылыққа бай. Қай жерде жүрсе 
де т�л �нерден алыстаған емес. 

Ақындар айтысы 60 жылдан 
бері жергілікті телеарна эфирінен 
түспей келе жатқан «Замандас-Ди-
дар» бағдарламасының мерейтойына 
орайластырылды. Шығармашылық 
ұжым Eзбекстанның түкпір-түкпірін 
ара лап, қандастардың тыныс-тір-
шілігін баяндайды. Мәдениеті мен 
�нерінің дамып, ұрпақтан-ұрпаққа 
мұра болып қалуына қосқан үлесі 
зор. 

Жыр бәйгесі 4 сағатқа созылды. 
Тартысты �ткен финалдың нәтиже-
сінде бас бәйге қазақстандық Нұрлан 
Есенқұловтың еншісіне бұйырды. 

ӨЗБЕКСТАНДЫ 
МОЙЫНДАТҚАН НҰРЛАН

Түркия жұртшылығының наза-
рына «Ұлы дала әйелдері» к�рмесінде 
ұлтымыздың �нері мен мәдениетіне, 
рухани �мірі мен тарихына айрықша 
үлес қосып, ақыл-парасатымен ел 
есінде мәңгі сақталған ұлы ақын, 
ойшыл Абай Құнанбайұлының әжесі 
Зере, Домалақ ана, Айша бибі, Ұмай 
ана, Хиуаз Доспанова, :лия 
Молдағұлова, Мәншүк Мәметова, 
Томирис, Қыз Жібек, Гауһар, күйші 
Дина сынды қазақ халқының к�рнекті 
�кілдерінің суреттері ұсынылды. 

Ыстанбұлдың Үскідар ауданы 
әкім шілігі қолдауымен �ткізілген 
іс-шарада к�птеген халықаралық 
к�рме, фестиваль және симпо-
зиумдардың жүлдегерлері, еліміздің 

атақты суретшілері Зерде Бақытбек, 
Айткүл Тасмағамбетова, :ділғали 
Баяндин, Қайрат Жәйірбекұлы, 
Манас Қожақұлов, Нұрбек Жәрдемов, 
Жанұзақ Мүсәпірдің еңбегі к�рме 
қатысушыларына таныстырылды. 
К�рменің ашылу салтанатында с�з 
с�йлеген Үскідар ауданы әкімінің 
орынбасары Зекерия Шанлыэр 
Қазақстанның Ыстанбұлдағы Бас 
консулдығы мен басқа да ұйымдас-
тырушыларға алғысын білдіріп, 
аталған іс-шараның екі бауырлас 
мемлекет арасындағы мәдени-
гуманитарлық ынтымақтастықтың 
одан әрі нығаюына маңызды үлес 
қосатынын атап �тті.

ЫСТАНБҰЛДАҒЫ 
«ҰЛЫ ДАЛА ӘЙЕЛДЕРІ»

�аза�станны, Ыстанб?лда�ы Бас консулды�ы және Sultan 
Magazine �о�амды�-саяси және а�паратты�-танымды� журналы 
бірлесіп Ыстанб?лда «Bлы дала әйелдері» атты фоток/рмені 
?йымдастырды. 

«Ржавеет золото и истлевает сталь,
Крошится мрамор – к смерти все готово.

Всего прочнее на земле ПЕЧАЛЬ
И долговечней – царственное СЛОВО.

Анна АХМАТОВАӨӨрік гүлірік гүлі
Иә, сонымен бEгінгі ә,гіме а�ын ж/нінде.

ЖырсEйер �ауым�а ерте таныл�ан Роза Сейілханны, 
жEрегінен жарып шы��ан әр /ле,і /зіні, нәзік те сыршыл 

әлеміне �а рай бастай ала ж/неледі. �ай /ле,іне E,іл се, де 
к/,ілі, алаб?ртып, мәртебелі поэзия әлеміні, жіпсіз т?т�ыны 

бол�а ны, ды сезбей-а� �аласы,. Ы�ы-жы�ы әлемнен ы�ыр 
болып, кіршіксіз поэзия патшалы   �ыны, табалдыры�ынан 

аттап, а�ынны, /ле,деріне бас �ойса,, і,кәр бір сезім, 
�о,ыр м?, еріксіз баурап алады. �о,ыр м?, демекші, 

Ж?мекен Нәжі ме деновті, «�о,ыр а�аш тEбінде �о,ы райып, 
оты райын деп едім сәл м?,айып», – дейтіні бар еді. Роза 

болса «Ж?мекенмен сырласу» /ле,інде «7мір дегені, м?, 
екен, а�а», – депті. Біра� т/,керіліп ту�ан анау ай, кешігіп 

жеткен к/ктем, тау етегінде �ал�ан балалы� ша�ты ет-жEрегі 
елжірей а,сау, осыны, барлы�ы �о,ырай�ан әлгі м?,ды бір 

сәт сейілтіп, а�ынны, са�ыныш кер неген к/,ілін одан сайын 
б?л�ынтып ала ж/неледі.

 «Жанымда сағыныш тұрады,
С*ксін жұрт, с*ккісі келсе,
Сезім де жаңылыстырады,
К*шсін мұң, к*шкісі келсе», –

деп қорғасындай мұң кешіп жүрген ақын 
сілкіне серпіліп, алдағы шуақты күндерге 
қарай талпына қол созады. Пәндәуи тір-
ліктегі жан жабырқатар жайттар �мір шір-
кін тек қана қара бояудан тұратын шығар 
деген де ойларға итермелейді. Іңкәр сезім 
бұлқынтқан ақын біз сезінген қара бояудың 
�зі әппақ әлемнен нәр алып тұрғанын 
қалайша д�п баса білген. 

«Қойыңдаршы,
0мірге тиіспеңдер.,
Керемет қой, тау, дала, мүйіс-белдер.
0мір деген берілген бір-ақ рет,
Гүлін жұлмай, жай ғана иіскеңдер».
Тым сезімтал ақын-жүрек к�ңіліңді қал-

дырып, кіжінткісі кеп тұратын беу дү ниені 
осылай �бектегенде Жаратқанның ғажап 
сыйы – сол �мірді жақсы к�ріп, аймалағың-
ақ келеді. Тұрлауы жоқ ғұмыр дың күрсінткен 
кезін емес, шаттық сыйлап, қуаныш кернеткен 
тамаша сәттері санаң ның бір түкпірінен 
�рік ағашындай бүр жара бастайды. 

...Десек те, қоңырайған, мұңайған әлем-
     нің кескініне жылы бір жымиыс енгі зетін 
к�ктемгі даланы қаусыра құшақтап, 
тұншықтырып жатқан әр т�бенің басын-
д а                ғы сірескен қардың тас-талқанын шыға-
  ратын жып-жылы алтын күрек деген �ршіл 
жел бар. Алтын күрек аймалаған �ңір ерте-
сіне �згеше бояуға еніп, жолына зары ғып 
қарағаныңды қалайтын паң к�ктемді бар 
сән-салтанатымен күтіп алуға қамданып-ақ 
кетеді. Кешегі иығын жұлып жеп, жан-жағын 
әбігерге салғанына мастанатын ақпанның 
ақ түтегі қайда... «Жабықпай   мын» атты 
�леңді оқысам, сол алтын кү рек тің жып-
жылы самалы дидарымды алыстан болса да 
аймалайды келіп. 

«Маған бақыт тілейтін бар адамды,
К*йлегімдей ұнатам киілмеген».
Осылайша, тебірене ж�нелген ақынның 

ғаламат сезімі алтын күректей есіп, сіздің 

де �ңірдің жусанды қырына қарай жүйтки 
ж�неледі. Ақ жол тілейікші, оған.

Ерекше талантты екеніне с�з бар ма, 
айрықша бауырмал, кіршіксіз достықты 
ба рынша қадірлейтін біздің курста оқып, 
жанары жәутеңдеген, киіктің лағындай әсем 
де әппақ қыздарымызға �лең ар  науы – 
айрықша қуантты. Жайнаның жы миған гүл 
ернін, ерекше үнін, батылды ғын жауқазын 
қыздарға үлгі етсе, айналайын Жанар  ға 
бағыштаған �леңі жастық шағың да жүрегіңе 
мұң болып ұялаған сағыныш құрғырды 
қайтадан маздатуын қарашы. Жанар кеткен 
күні мұңның да к�зінен бұлақ тамыпты. 

Жан дүниеңді әуре-сар саң ға салған осындай 
жайттарды жүрек-фильтрінен �ткізген Роза 
ақынның «Eмірге тиіспеңдерші» деп �тінуінің 
�зі – рухтың мықтылығы ма екен...

Бес күн тірлік қой, оның да жартысынан 
к�бі �тіпті. Бағалайықшы, бір-бірімізді. 
Таусылмайтындай к�рінетін қызылды-
жасылды дүние д�ңгеленіп барып, ентігін 
басар-ау... «Таусылғанда талқаның пенде-
ғұмыр, д�ңге қарап жалған деп к�рге енесің», 
– деп Роза Сейілхан жырлағандай талқаны 
құрғыр да таусылар. Тек осы бір жылт еткен 
тіршілік жарықтықтың жан дүние  мізге 
алтын күректей жылылық сый  лар әр сәтін 

қадірлеп �тейікші. Пышақтың қырындай 
ғана «Eрік гүлін» оқығанда, осындай ойлардың 
т�ңіректеп, жан-жақ тан қаумалағаны бар. 
Eрік басқа жеміс ағаш тарына қарағанда 
ерте гүлдеп, �рік ағашы отырғызылған бақтар 
35 жылдан кейін жеміс бере бастайды дейді. 
Ендеше әдебиетке адалдығынан айнымай, 
�з әле мінде �з мұңын �зі әлдилеп, оқырман-
да рын қуантып келе жатқан Роза досы   мыз-
дың поэзияда бағындырар белесінің алда 
екеніне сенейік. 

Тағы да сол мұңы құрғыр алдыңнан кес-
кестей береді. Бірақ мұңайған кезің болмаса, 
сәбидей шарықтаған сәттің қа дірін сезер 
ме едік...

«Жылағаным мұңайып,
Кімге керек,
Арман құшам,
Жанымды гүлге б*леп.
Бәрін қойшы,
Бір күні *тер, кетер,
0лең жазсам деп едім,
Бір керемет».

Алла дұғаңды қабыл еткей, �мірді �лең 
деп ұққан, ғұмыры �леңге айналған айна-
лайын, Роза... 

Кенжебек ТҰМАНБАЙҰЛЫ

 Алтын күрек аймалаған *ңір ерте сіне *згеше бояуға еніп, 
жолына зары ғып қарағаныңды қалайтын паң к*ктемді бар сән-салтанатымен 

күтіп алуға қамданып-ақ кетеді. Кешегі иығын жұлып жеп, жан-жағын 
әбігерге салғанына мастанатын ақпанның ақ түтегі қайда... «Жабықпай   мын» 

атты *леңді оқысам, сол алтын кү рек тің жып-жылы самалы дидарымды 
алыстан болса да аймалайды келіп. 


